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Σ.Μ.,(ετών 60+) νο1 –συνταξιούχος οδοντίατρος, κατοικία και ιατρείο στην περιοχή 

της Βικτώριας 

 
“Τυχαίο γεγονός η συγκέντρωση των μεταναστών τότε| είδα το φθινόπωρο πολύ 

κόσμο μαζεμένο -ξένους, Πακιστανούς, μαύρους- πρώτη φορά τέτοιο πράγμα, 

αφού νόμιζα ότι θα μιλούσε κάποιος και ρώτησα τον περιπτερά στη γωνία για να 

δω τι γίνεται |πλακώθηκαν οι χρυσαυγίτες με τους μετανάστες στην πλατεία 

Αττικής, τους έδιωξαν και ήρθαν εδώ  

τώρα είναι άδεια.. 

από τότε που έγιναν οι έφοδοι της αστυνομίας, επί ΠΑΣΟΚ, πριν τον Δένδια, δε 

θυμάμαι ποιός ήταν τότε(μάλλον ο Χρυσοχοΐδης), με τις συχνές περιπολίες για 

τους αλλοδαπούς και το μάζεμά τους σε ειδικούς χώρους, η πλατεία αδειάζει 

 
από το άγαλμα και πάνω, παλιά, η πλατεία ήταν γεμάτη τραπέζια, δεν υπήρχε η 

διαπλάτυνση του πεζοδρομίου μπροστά από τα καταστήματα και μάλλον για 

αυτό είχαν τοποθετήσει τα τραπεζοκαθίσματα στον χώρο της πλατείας 

 
εκεί που είναι τα Goody’s, ήταν το “Διεθνές”, από δίπλα το καφενείο του Δομάζου, 

που μαζεύονταν εκεί όλοι οι Παναθηναϊκοί |πάνω το ζαχαροπλαστείο του Φλόκα, 

εκεί που είναι ο Πανταζόπουλος και τα everest, ήταν το ζαχαροπλαστείο 

“Πέρφεκτ” |επίσης, εδώ κοντά ήταν το ιδιωτικό σχολείο του Ζηρίδη, τη δεκαετία του 

’40 , πιο κει ήταν το καφενείο “La Mera”, στην Αριστοτέλους και Δεριγνύ, από 

κάτω το Β’ Γυμνάσιο Αρρένων 

 
οι μετανάστες από την Ε.Ε. είναι η μεγαλύτερη ζημιά, γιατί δεν μπορείς να τους 

διώξεις |Ρουμάνοι, Βούλγαροι, Γεωργιανοί είναι οι χειρότεροι, κοιμούνται στο 

δρόμο στην Ελπίδος |άσε που είναι και αλκοολικοί, μαζεύονται εδώ στην 

Αριστοτέλους, πίνουν και μαλώνουν κάθε μέρα, χτες ήρθε και το 100 |υπάρχει μία 

βελτίωση βέβαια αυτό τον καιρό, αλλά τι να το κάνεις; πριν προλάβουν να 

φύγουν, έρχονται άλλοι  

καταρχάς, είχαμε πολλούς Αλβανούς, δεν τους θέλαμε τότε, και τώρα μακάρι να 

είχαμε αυτούς |τώρα έχουν έρθει αυτοί οι Αφγανοί και οι Πακιστανοί με τις 

γυναίκες τους τις μπαμπουλωμένες |φτάσαμε να θεωρούμε τέλειους τους 

Αλβανούς 

 
έφυγαν αρκετοί κάτοικοι κάποια στιγμή, όμως επέστρεψαν ορισμένοι |είχαν μάθει 

το κέντρο, το θέατρο, τον κινηματογράφο..εγώ δεν έφυγα, γιατί είχα το σπίτι μου 

και τη δουλειά μου εδώ πέρα, δεν μπορούσα να πηγαινοέρχομαι για τη δουλειά 

 
παλιά ήταν από όλα, περιοχή όλων των στρωμάτων και των τάξεων |συνδύαζε το 

κέντρο και τον σταθμό του ηλεκτρικού 

περνάω από την Πατησίων και με πιάνει θλίψη |100 μαγαζιά έχουν κλείσει, πώς να 

πάει ο κόσμος να ψωνίσει; 

Στο πάρκο να πάω; Πηγαίναμε κάποτε τις βόλτες μας, τώρα απαπαπα, τα λέω 

«κατεχόμενα» της πλατείας Βικτωρίας  
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Στην Ελπίδος τι ωραία που ήταν παλιά, είχαμε ησυχία, αλλά είναι και κέντρο, δίπλα 

μας η συγκοινωνία..πολύ όμορφες εποχές.. όλο ταβερνάκια με μουσική, 

κεφαλλονίτικες και ζακυνθινές κομπανίες |τώρα πουλιόταν ένα 2άρι στην Ελπίδος 

ξεκίνησε από 40.000 και πωλήθηκε τελικά 20.000, πριν 2 χρόνια” 

 

 

Κ.Μ.(ετών 65+), νο2 –ιδιοκτήτης εστιατορίου (πατέρας) στην πλατεία Βικτωρίας  

 
“είναι γκέτο, παιδί μου, η περιοχή, για κατέβα στην Αχαρνών, από Χέϋδεν μέχρι 

Ηπείρου, για παράδειγμα, για κατέβα μετά τις 6 το απόγευμα, σε έχουν σφάξει 

|πουλάνε ναρκωτικά, χασίσια |στην Γκυϊλφόρδου δεν περνάω ούτε μέρα (κα 

Στάππα) 

 
Η Γερμανία είναι κράτος, εκεί τηρούν τους νόμους, μόλις κάνεις την πρώτη λαδιά, 

δεν πα να μένεις εκεί 20 χρόνια, να δουλεύεις και να έχεις κάνει οικογένεια, έχεις 

φύγει 

 
Την τελευταία 10ετία και πιο πολύ την τελευταία 5ετία έχουν ανοίξει καταστήματα 

στην περιοχή οι μετανάστες |υπήρχε ένα παντοπωλείο στην Αριστοτέλους που 

έκλεισε |ανοίγουν Σαββατοκύριακα, αργίες, πώς να τους ανταγωνιστείς; Και όλοι 

πάνε εκεί και ψωνίζουν στους δικούς τους 

 
το 2000-1, αύξησαν το πλάτος των πεζοδρομίων 

το 2004 έγινε η ανάπλαση στην πλατεία, είχε παλιά κάτι κούνιες και ένα μικρό 

συντριβάνι στο πάνω μέρος |η ίδια πλατεία είναι, «άλλαξε ο Μανωλιός και έβαλε 

τα ρούχα του αλλιώς» |πριν τρεις μέρες βάλανε επιπλέον παγκάκια, κάποιοι 

έπρεπε να «φάνε» 

 
πάρτε μία εφημερίδα, ενοικιάζονται σπίτια χωρίς ενοίκιο!  Σου νοικιάζω το σπίτι 

τσάμπα, αρκεί να πληρώνεις τα πάγια έξοδα, κοινόχρηστα, χαράτσια, ΔΕΗ, 

λογαριασμούς 

 
Βίλα Αμαλίας! Τι το λέτε βίλα Αμαλίας; Κάτι συναυλίες έκαναν στην πλατεία αυτοί οι 

καραγκιόζηδες από κάτω, όλα τα κωλοπαίδια από τα βόρεια προάστια είναι 

|πλησιάζει η ώρα που θα το ξανακάνουν σχολείο, πότε βέβαια δεν ξέρω |εδώ ένα 

υπόμνημα είχαμε κάνει οι καταστηματάρχες, πήγε στην ποιότητα ζωής, στο 

δημοτικό συμβούλιο, στην περιφέρεια, τρέχα γύρευε.. 5 μήνες μία αίτηση” 

 

 

Κ.Γ.,(ετών 35+), νο3 –ιδιοκτήτης εστιατορίου (γιος) στην πλατεία Βικτωρίας  

 
“από το 2008, ο Άγιος Παντελεήμονας γίνεται εμπόλεμη ζώνη |εμφανίζεται κάποια 

στιγμή η Χρυσή Αυγή, διώχνει τους μετανάστες που πάνε πια στην πλατεία Αττικής  

το 2010 δεν έχουμε και τρένο στη Βικτώρια, έρχονται όλοι οι Πακιστανοί και οι 

Αφγανοί στην πλατεία 
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όλοι οι επιχειρηματίες εδώ στην περιοχή καταστραφήκαμε οικονομικά τότε |οι τιμές 

των ακινήτων έπεσαν, για παράδειγμα από 200.000 σε 50.000, δεν μπορούσε 

κανείς ούτε να νοικιάσει, ούτε να πουλήσει τα σπίτια 

Δεκέμβριο 2011-2012, αρχίζουν οι περιπολίες της αστυνομίας, πρωί, μεσημέρι, 

βράδυ και μαζεύουν όσους δεν έχουν χαρτιά” 

 

 

Χ.Π.,(ετών 45+), νο4 (αρχιτέκτων) –κάτοικος Βικτώριας 

 
“τι εθνικότητας ήταν οι μετανάστες που είχαν συγκεντρωθεί δεν ξέρω να σου πω, 

αλλά σίγουρα ήταν μουσουλμάνοι, γιατί οι γυναίκες φορούσαν όλες μαντίλα 

|ήταν σα να είχε έρθει καράβι και να τους είχε αφήσει όλους εκεί, πάρα πολύς 

κόσμος μαζεμένος |κάθονταν κυρίως από τη μέση της πλατείας και προς τα 

κάτω, προς την Αριστοτέλους δηλαδή, και μάλιστα προς τη δεξιά πλευρά, εκεί που 

ήταν το “patcute” που ήταν ήδη κλειστό τότε |κοιμόντουσαν, μαγείρευαν σούπες, 

πουλάγανε ψωμιά -που μάλλον έπαιρναν από τις ταβέρνες τριγύρω-, και βραστά 

αυγά! Όλο τσόφλια έβλεπες κάτω! Αλλά δεν ήταν σα συσσίτιο για τους δικούς 

τους, ήταν εμπόριο κανονικά |έπαιζαν τα παιδιά |αλλά και κατουρούσαν εκεί 

|πέρναγες και ήσουν σα «μύγα μες στο γάλα» 

 
πριν τα Χριστούγεννα του 2012 έφτιαξε λίγο η κατάσταση  

ο συνδυασμός της επαναλειτουργίας του ηλεκτρικού, της αστυνόμευσης και της 

τοποθέτησης τραπεζοκαθισμάτων στην πλατεία(πήραν άδεια από το Δήμο οι 

καταστηματάρχες, πριν 2 χρόνια για αυτό το λόγο), συνέβαλλε στο να βελτιωθεί η 

κατάσταση στην πλατεία, έφυγαν και οι πλανόδιοι.. 

 
και η Κίνηση Κατοίκων του 6ου Διαμερίσματος έκανε συνελεύσεις για το πώς θα 

μπορούσε να διορθωθεί η κατάσταση, όχι όμως με επιθετικό τρόπο απέναντι 

στους μετανάστες, απλά να αραιώσει λίγο η πυκνότητα, το μέγεθος της 

πυκνότητας ήταν το πρόβλημα| ήταν πολύ δραστήριοι, πήγαιναν στο Δήμο πολύ 

συχνά, πάντα όμως τοποθετούμενοι υπέρ των μεταναστών| διοργάνωσαν 

θεατρικές παραστάσεις, στον πεζόδρομο ανάμεσα από το «Μελί» και το “café 

des poêtes”, νομίζω η μία ήταν Μπρεχτ και η άλλη Σαίξπηρ, έβγαλαν μπαλαντέζα 

από τα μαγαζιά και μαζεύτηκε πολύς κόσμος και όχι μόνο από την περιοχή, έκανα 

bazaar βιβλίων και άλλα πολλά 

 
πιστεύω λόγω της κατάληψης της Βίλας Αμαλίας δεν εμφανίστηκαν την περίοδο 

εκείνη Χρυσαυγίτες |η κατάληψη ήταν εγγύηση για μας ότι δε θα έρχονταν στην 

περιοχή φασίστες |όλες οι πορείες και οι κινηματικές δράσεις των αναρχικών 

ξεκινούσαν από την πλατεία Βικτωρίας, η antifa πάντα ξεκινά από εδώ |έτσι η 

πλατεία ήταν σαν άσυλο για τους μετανάστες |μόνο με τη δολοφονία του άντρα 

το Μάιο του 2011, έσκασαν μύτη οι χρυσαυγίτες |γενικά τελευταία, πριν το 

σφράγισμα της κατάληψης, γίνονταν στην πλατεία συνελεύσεις των αναρχικών 

της βίλας, ήθελαν η κατάληψη να ανοιχτεί προς τα έξω |κάποιες φορές καλούσαν 

και μετανάστες να μιλήσουν, με τη βοήθεια διερμηνέα, για τα προβλήματα που 

αντιμετωπίζουν στην Ελλάδα” 
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Γ.Π., (ετών 55+),νο5, κάτοικος Βικτώριας, διατηρεί οπωροπωλείο επί της οδού Γ’ 

Σεπτεμβρίου 

 
“πήγα σχολείο στο Β΄ Γυμνάσιο, Αχαρνών και Χέϋδεν, τη δεκαετία του ’60. Η 

ασχολία μου ήταν και με του πατέρα μου το μανάβικο, στο οποίο πήγαινα και 

βοηθούσα. Μόλις σχολούσαμε από το γυμνάσιο, πήγαινα στο μανάβικο και 

δούλευα με τον πατέρα μου. Στην πλατεία Βικτωρίας είναι ακόμα το μανάβικο. 

Μετά το σχολείο, πηγαίναμε για μπάλα στο Πεδίο του Άρεως, στην αλάνα που 

λέγαμε, το οποίο είναι όχι στο πεδίο του Άρεως, αλλά πιο πάνω, μεταξύ σχολής 

Ευελπίδων και πεδίο του Άρεως.. εκεί ήταν χώμα, χώμα μάλιστα επικλινές..και είχε 

ένα πολύ ωραίο άγαλμα..[..]μέχρι εκεί πηγαίναμε.. ήταν τα κτίρια οπωσδήποτε και 

το Πεδίο του Άρεως, το οποίο βέβαια, δεν έχει καμία σχέση έτσι όπως είναι τώρα.. 

πολύ πιο πράσινο, πιο ανθρώπινο, πιο..περισσότερος κόσμος πήγαινε..τα 

αγάλματα βέβαια υπήρχαν, όπως είναι και τώρα.. 

 
αυτό που μου έχει μείνει είναι ότι καταρχήν ήταν μία περίοδος δικτατορίας, δηλαδή 

στη δικτατορία ήμασταν στο γυμνάσιο..βέβαια, υπήρχε μία πολιτικοποίηση, και 

είχαμε όλες τις παρατάξεις, και από τους πολύ δεξιούς, και τους αριστερούς 

βέβαια..θυμάμαι, έτσι, χαρακτηριστικά γεγονότα τότε στη δικτατορία, που.. 

υπήρχαν πράγματα που αντιδράσαμε..εκείνο που μου έχει μείνει βέβαια είναι..μας 

είχανε πάει στο.. στο στάδιο, σε κάτι γιορτές, που ήταν έτσι..ρωμαϊκές γιορτές.. που 

βέβαια γιουχάραμε εκεί τους διάφορους συνταγματάρχες.. είχαμε γεμίσει το 

στάδιο. Και ήτανε μία γιορτή, βέβαια, σα παιδιά, το βλέπαμε και λίγο σα παιχνίδι, 

αλλά πέρασε και αυτή, έτσι μία, τελοσπάντων κριτική διαμαρτυρία.. ε και το Rodeo, 

που ήταν απέναντι από το Γυμνάσιο, που τραγουδούσε ο Διονύσης.. υπήρχανε 

κόντρες..υπήρχανε οι δεξιοί, που έτσι θέλανε να επιβάλλουνε την άποψή τους.. 

 
αυτά που μου έχουν μείνει, πάλι, είναι που μετά πηγαίναμε στα μπιλιάρδα, ήταν κι 

αυτό έτσι μία ψυχαγωγία..δηλαδή υπήρχαν οι λέσχες..ποδοσφαιράκι και 

μπιλιάρδο..α ναι.. ήταν και ο εκκλησιασμός..πηγαίναμε στον Άγιο Παντελεήμονα.. 

πράγματα τα οποία, πάλι τότε βέβαια το σκάγαμε.. και κάναμε βόλτες εκεί στα 

σπίτια της Φυλής, τα γνωστά βέβαια.. σα παιδιά, δηλαδή να γνωρίσουμε τον 

κόσμο.. αυτές ήταν οι εμπειρίες τότε στο Β΄ Γυμνάσιο. Ήταν πολύ έντονες, και 

μάλιστα είχε ένα επίπεδο τότε το γυμνάσιο αυτό.. και εκπαιδευτικό και οι δάσκαλοι 

ήταν πάρα πολύ έτσι.. μας προσέχανε, δίνανε πράγματα στα παιδιά, δεν ήταν 

αδιάφοροι.. και σαν χώρος βέβαια, λειτουργούσε έτσι πολύ..ήταν από τα σπίτια, 

από τα οποία βέβαια, τώρα, έχουν κατάληψη..ήταν ένα οίκημα της Αμαλίας, ήτανε 

του Ματσάγγου.. το οποίο η χρήση του ήταν σπίτι και..μάλιστα στο υπόγειο είχανε 

τότε, έτσι όπως έχω διαβάσει την ιστορία του κτιρίου αυτού, ήτανε, πουλούσαν τα 

τσιγάρα.. και εκεί..βέβαια αυτό το κτίριο μετά έγινε και νοσοκομείο, έγινε και των 

Γερμανών.. έτσι λένε..δεν έχω διαβάσει, έτσι συγκεκριμένες πληροφορίες.. ότι ήταν 

και των Γερμανών αρχηγείο.. ε μετά έγινε και νοσοκομείο..δεν ξέρω ποια περίοδο.. 

δεν έχουν γραφτεί πράγματα για αυτό το κτίριο, το οποίο είναι μία..ένα κτίριο 

χαρακτηριστικό της Αθήνας..ε και έγινε γυμνάσιο..μέχρι που έγινε η κατάληψη.. 

βέβαια καταλήφτηκε.. και τώρα είναι.. κλειδωμένα παράθυρα και χτσμένες πόρτες 
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και όλα αυτά..μία εγκατάλειψη..δηλαδή μία..σκοτεινή γωνιά αυτή τη στιγμή στην 

πλατεία Βικτωρίας (σημ. όταν πραγματοποιήθηκε η συνέντευξη, δεν είχε ακόμα 

σφραγιστεί η κατάληψη από την αστυνομία) 

 
αυτό το κομμάτι ήτανε ζωντανό. Υπήρχαν άνθρωποι, περπατούσανε, παιδιά, 

Έλληνες, οι οποίοι, βέβαια, χρησιμοποιούσαμε την πλατεία.. Υπήρχαν και μετά 

βάλανε και τραπεζάκια εκεί τα ζαχαροπλαστεία.. Βέβαια μας δυσκολεύανε τότε.. 

μας δυσκολεύανε πολύ περισσότερο τα τραπεζάκια.. γιατί..καταλαμβάνανε το 

μεγαλύτερο χώρο της πλατείας..ειδικά το πάνω μέρος ήταν τραπεζάκια..  

 
βέβαια, από μία φάση και ύστερα, εγώ θυμάμαι έντονα την εγκατάλειψη.. 

εγκατάλειψη, δηλαδή όσοι ήτανε άνθρωποι με εισοδήματα μεγάλα, 

φύγανε..πήγανε σε προάστια πιο ακριβά, ας πούμε.. πήγανε στα βόρεια, ή πήγανε 

στη Γλυφάδα, στη Βάρκιζα..γιατί είχαμε πλούσιους ανθρώπους με εισοδήματα.. και 

βέβαια, και καλλιτέχνες πολλούς, αλλά και εισοδηματίες πολλούς. Και όλοι αυτοί 

φύγανε. Και θυμάμαι μία εποχή, πριν έρθουν οι μετανάστες, δηλαδή πριν το,  πότε 

να πούμε, δε θυμάμαι κι εγώ λεπτομέρειες, το ’90; Που ήτανε μία πλατεία άδεια από 

παιδιά. Και ξαφνικά, αρχίζει αυτό το κύμα, και απλώνεται και γεμίζει η πλατεία 

κόσμο και παιδιά, βέβαια μετανάστες..αυτό είναι μία διαφοροποίηση, δηλαδή που 

τη θυμάμαι. Ενώ πριν έρθουν οι μετανάστες υπήρχαν κάποιοι συνταξιούχοι που 

κυκλοφορούσανε, αρχίζει ξαφνικά αυτό το ρεύμα της μετανάστευσης και γεμίζει η 

πλατεία κόσμο και παιδιά. Και φτάνουμε τώρα που, με την κατάληψη της 

αστυνομίας και όλα αυτά, που, αστυνόμευσης και όλη αυτή..αυτή..ε εντάξει.. η 

ζωντάνια.. αυτοί οι άνθρωποι, οι μετανάστες με τα παιδιά και με τα προβλήματα 

εξαφανίστηκαν και πήγαν στα σπίτια τους βέβαια, στα υπόγεια, πού αλλού δεν 

ξέρω..αλλά είναι μία κατάσταση που αλλάζει..δηλαδή η πλατεία δε μένει σταθερή.. 

δεν είναι και ένας χώρος ο οποίος έχει μία συγκεκριμένη δράση και μορφή.. 

κατοίκησης, να το πούμε έτσι..είναι κάτι που αλλάζει και φαίνεται. Για ένα άνθρωπο 

που το ζει χρόνια, εγώ δηλαδή, που το ζω από το ’60 αυτό το χώρο, βλέπω αυτές 

τις αλλαγές, οι οποίες είναι..τις βλέπεις..εε..πώς να το πούμε..έντονες..έντονες και 

χαρακτηριστικές, δηλαδή δεν έχει καμία..εκεί που είναι το ένα, αρχίζει το άλλο.. και 

πιστεύω ότι και σε όλη τη γειτονιά, σε όλες τις γειτονιές, στις περισσότερες γειτονιές 

συμβαίνουν αυτά, αλλάζουν όλα τα πράγματα..και εγώ πιστεύω, και σαν ομάδα 

εδώ, σαν ΟΠΙΚ, πρέπει να εντοπίσουμε αυτές τις αλλαγές 

 
Δεν απασχολώ τους γιους μου στο μαγαζί, περισσότερο για το χαρτζιλίκι τους. 

Αυτό που τους απασχολεί τώρα, είναι να βρούνε κάτι να ασχοληθούν..ψάχνουν 

να βρουν το αντικείμενό τους[..] είναι τώρα τα παιδιά στριμωγμένα..βέβαια, 

προβληματίζονται, και αυτό είναι το θετικό, ότι σε αυτή τη φάση που περνάνε, 

ψάχνουν..ψάχνουν να βρούνε αξίες, ιδανικά, φίλους, ενδιαφέροντα..[..] 

Από ότι φαίνεται, όλα έχουν εξαφανιστεί, δηλαδή με τα supermarket..ενώ παλιά δεν 

υπήρχαν τέτοιες αγορές, τώρα με το supermarket δυσκολευόμαστε..και το 

μανάβικο τώρα, που κρατάω εγώ, του πατέρα μου, ε βέβαια, έχω τελειώσει τη 

Νομική, και ασχολήθηκα με το μανάβικο, έτσι, γιατί μου άρεσε και δεύτερον είχα μία 

ανεξαρτησία. Είναι θέμα, βέβαια, ιδιοσυγκρασίας..αλλά θέλω να κρατήσει γιατί 
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αυτή τη στιγμή δεν υπάρχουν τέτοιοι κοινωνικ..δεν είναι μόνο σα μανάβικο.. ότι 

αυτή τη στιγμή εξυπηρετούμε κάποιες ανάγκες διατροφής και αγοράς.. 

εξυπηρετούμε και ένα κοινωνικό ρόλο. Γιατί εκεί στο μανάβικο έρχονται διάφοροι, 

ανταλλάσσουμε απόψεις, βάζουμε τις αφίσες εδώ του διαμερίσματος, 

επικοινωνούμε, και τους περισσότερους τους γνώρισα μέσα από το μανάβικο. 

Δηλαδή είναι ένας χώρος κοινωνικός που δεν έχει τα όρια συγκεκριμένα της 

αγοραπωλησίας και της..να πάει ο άλλος να ψωνίσει και να φύγει, αλλά 

επικοινωνούμε. Γιατί είναι άνθρωποι που τους γνωρίζουμε χρόνια, εγώ βέβαια 

τους γνωρίζω πάρα πολλά χρόνια, από παιδί τους γνωρίζω. Και μάλιστα τους 

πήγαινα και τα πράγματα σπίτι τους.. και τώρα είμαστε, συνεχίζουμε αυτή τη 

σχέση, η οποία είναι και φιλική.. είναι μία κατάσταση.. και οι πελάτες, οι ίδιοι μου το 

λένε βέβαια, ότι σε σένα ερχόμαστε γιατί μας αρέσει που μιλάμε μαζί..είναι μία 

κοινωνικό, δηλαδή..ο χαρακτήρας του μαγαζιού..έχει και κοινωνικό χαρακτήρα. 

 
 

 

Α.Κ.(ετών 50+), νο6 (μέλος Κίνησης Κατοίκων 6ης Δημοτικής Κοινότητας Αθήνας) –

σκηνοθέτης+ κάτοικος Βικτώριας από το 1973 

 
“η Κίνηση Πολιτών είναι η Χρυσή Αυγή. Κάναμε πρώτα εμείς την Κίνηση Κατοίκων 

και αμέσως μετά εμφανίζεται και αυτή η Κίνηση των Πολιτών. Κι εμείς δεν ξέραμε τι 

είναι, και λέμε ρε παιδί μου, να πάμε να δούμε τι είναι, σε κάποιες συναντήσεις που 

κάνανε στην Αχαρνών και Νιόβης.. σε εκείνο το κομμάτι μεταξύ Άγιου 

Παντελεήμονα και Αγίου Νικολάου και είδαμε τους γνωστούς..εε.. δεν είναι, έχουν 

και ονόματα κι εμείς τους ξέρουμε..τη γνωστή Σκορδέλη που σκότωσε τον 

Αφγανό.. και έχουν τόσες δίκες που έχουν ματαιωθεί..η μία πίσω από την άλλη, 

δηλαδή μία κατάσταση άσχημη..και έχουν χρησιμοποιήσει τον όρο “Κίνηση”, για 

να μπερδεύει με την Κίνηση Κατοίκων. Κι εμείς δεν τον αλλάζουμε, γιατί ήταν 

πρώτα δική μας η..ξέρεις, η ιδέα να γίνει μία κίνηση κατοίκων του 6ου 

διαμερίσματος, που περιλαμβάνει όλο το 6ο διαμέρισμα, αλλά περισσότερο 

είμαστε μέλη που μένουμε στο τμήμα από πλατεία Αμερικής μέχρι Βάθη ας 

πούμε..αυτό το κομμάτι περιλαμβάνει τα μέλη της κίνησης και αναπτύσσουμε 

διάφορες δραστηριότητες, μεταξύ των οποίων..  

 
Καταρχήν η υποβάθμιση δεν ξεκίνησε με τους μετανάστες, έτσι όπως το πλασάρει 

ο τύπος και η πολιτεία εν γένει. Η υποβάθμιση στο κέντρο της Αθήνας ξεκίνησε με 

την ανάπτυξη τη δεκαετία του..εγώ είμαι εδώ, σε αυτή τη γειτονιά από το ’73, λίγο 

πριν τη μεταπολίτευση, τα τελευταία χρόνια της χούντας και με έπιασε η 

μεταπολίτευση εδώ, σε αυτή τη γειτονιά. Όπου ήταν μία γειτονιά θαυμάσια, αστική 

γειτονιά, δηλαδή..οικογένειες, παιδιά..μέναμε..κι εγώ δηλαδή παιδί τότε ήμουνα 

εδώ, παρέες, παιδικές, πάρτυ, σχολεία..το θέμα τώρα είναι ότι όταν ξεκίνησε όλη 

αυτή η ανάπτυξη του κτισίματος, που έκτιζαν τα σπίτια εκτός, άρχιζαν και 

έφευγαν οι Έλληνες, που είχαν μία οικονομική επιφάνεια και έκτιζαν τις βίλες στις 

Εκάλες, Κηφισιές, εδώ από εκεί, και άρχισαν και αφήνανε τους γέρους εδώ, τους 

ηλικιωμένους, όπου έπαιρναν εδώ τις Φιλιππινέζες να προσέχουν τους 
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ηλικιωμένους και είχε γεμίσει η γειτονιά ηλικιωμένους, Φιλιππινέζες και κάποιοι 

που μέναμε..λίγες οικογένειες, μεσοαστικές πια..Κανονικά, όσο προχωρούσε αυτό 

το πράγμα, φεύγανε, φεύγανε, φεύγανε, άρχισαν μετά να έρχονται οι..ήταν μετά η 

έξοδος από την Αλβανία, γύρω στη δεκαετία του ’80, άρχισαν τα διαμερίσματα να 

τα παίρνουν οι Αλβανοί..Ε βέβαια τα διαμερίσματα άρχισαν να υποβαθμίζονται, 

ειδικά των υπογείων, ισογείων και πρώτος όροφος..άρχισαν οι περιουσίες να 

καταστρέφονται, να είναι οι πολυκατοικίες ερημωμένες, οι πολυκατοικίες να είναι 

πια μόνο με ηλικιωμένους, που σιγά σιγά άλλαξε και η μορφή. Φεύγανε οι 

Φιλιππινέζες και φέρνανε Αλβανίδες και Βουλγάρες να προσέχουν τους 

ηλικιωμένους.. έχει αλλάξει το τοπίο, δηλαδή, όσο αφορά πληθυσμιακά, 

τις..χώρες..ήρθαν και οι Ρουμάνες και..πεθαίνανε και οι ηλικιωμένοι, οι νέοι..τα 

παιδιά τους που είχαν φύγει δεν ενδιαφερόντουσαν καθόλου για την πολυκατοικία, 

τι θα γίνει, πώς θα γίνει με αποτέλεσμα… 

Α τίποτα, τίποτα..οι φοιτητές υπήρχαν τη δεκαετία ’80 στην αρχή. Μετά οι φοιτητές 

φύγανε, και οι φοιτητές από εδώ, γιατί άρχιζε ακριβώς να αλλάζει αυτή η μορφή 

και είχε ένα κακό. Δηλαδή άρχισαν να αναπτύσσονται και πολλά..δηλαδή εκεί που 

ήταν μία γειτονιά, π.χ. η Φυλής που μένω εγώ, με οίκους ανοχής, σύμφωνα με 

τους τύπους του νόμου, ξαφνικά άρχισαν να αναπτύσσονται και αυτά άναρχα, τα 

μπουρδέλα και να κάνουν πολλές πολεοδομικές παραβατικότητες , δηλαδή 

σπάγαν τα παράθυρα και τα ανοίγανε πόρτες, χωρίς κανένα έλεγχο..κάνανε 

καταγγελίες οι γείτονες, αλλά πού, αυτοί κωφεύανε..και η πολιτεία και ο δήμος..και 

η πολεοδομία..τα παίρνανε όλοι..λοιπόν, το μόνο καλό, δεν είχαμε και ακόμα δεν 

έχουμε ναρκωτικά. Και πιστεύω, όχι πιστεύω, είμαι βέβαιη, ότι αυτό οφείλεται λίγο 

στη βίλα Αμαλία, γιατί τα παιδιά ήταν ενάντια σε αυτό το πράγμα και ευτυχώς 

ακόμα η βίλα Αμαλία κάνει τις συνελεύσεις της εδώ κάθε Τετάρτη, επάνω στην 

πλατεία, το απόγευμα και λιγάκι τα ναρκωτικά δεν..κυκλοφορούν..αλλά νομίζω με 

πρωτοβουλία της βίλας, αλλιώς θα τα σπρώχνανε και αυτά προς τα εδώ.. 

 
Από την άλλη, η πλατεία που είναι το κέντρο μας εδώ, και ήταν μία πλατεία..πολύ 

όμορφη πλατεία, την οποία πιστεύω πως καταστρέψανε, αρχιτεκτονικά 

τουλάχιστον.. είχε το ωραίο συντριβάνι, είχε παιδική χαρά εδώ κάτω, είχε χώμα.. 

ήταν μία όμορφη πλατεία.. αυτή η πρώτη ανάπλαση έγινε επί Μπακογιάννη.. 

κατέστρεψε το συντριβάνι, την παιδική χαρά και έβαλε τα σιδερένια παγκάκια τα 

άθλια.. Όπου μη φανταστείς καμία παιδική χαρά.. δύο κούνιες, μία τραμπάλα, το 

μύλο..αυτό που θέλουν τα παιδάκια για να περάσουν το χρόνο τους, τίποτα 

άλλο..αλλά είχε ένα χαρακτήρα.. το συντριβάνι και η παιδική χαρά γιατί έπρεπε να 

χαλάσουν? Δηλαδή, επειδή παίζανε τα μεταναστόπουλα? Δεν κατάλαβα για ποιο 

λόγο..και ήταν μία παιδική χαρά χροοόνια..και τώρα, γίνεται τώρα επί Καμίνη, 

καινούργια ανάπλαση.. βγάλανε τα σιδερένια παγκάκια, κάτι μεταλλικά περίεργα, 

τα οποία ήταν και ψηλά και άμα καθότανε κανένας ηλικιωμένος κρέμονταν τα 

πόδια κάτω και τέτοια (αυτό ήταν έργο της Ντόρας), σπάσανε κάτι παρτέρια, 

βάλανε τα ξύλινα παγκάκια προς τα εκεί, αφήσανε το χώρο, δηλαδή που μένει η 

δημοτική σύμβουλος η κυρία Παπαχελά εδώ άδειο, δηλαδή έτσι όπως το ήθελε, 

κατάλαβες? Όλα με μία συνεννόηση..και αναπτύσσουν πάρα πολύ τα τραπέζια, 
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δηλαδή αν δεις μπαίνουνε μέσα στην πλατεία πια ξανά.. και ο λόγος όλος αυτός 

που γίνεται με τα τραπέζια είναι για να φύγουνε οι μετανάστες από εδώ, που 

έρχονται το απόγευμα με τα παιδάκια τους εδώ και παίζουνε στην πλατεία.. είναι 

ένας τρόπος να τους διώξουμε δηλαδή τους μετανάστες, οι οποίοι δεν έχουν και 

πού να πάνε..γιατί εκτελείται μία φοβερή καταστροφή στη γειτονιά, ξεκινώντας 

από τις περιοχές μέσα, δηλαδή από τα στενά, που είναι βρώμικα πάρα πολύ, 

όπου οι πολυκατοικίες πια, ημιυπόγεια, ισόγεια και πρώτος όροφος είναι 

ακατοίκητες, δηλαδή..εμείς που μένουμε, μένουμε στα ρετιρέ, από δεύτερο όροφο 

και πάνω..γιατί οι Έλληνες δεν ενδιαφέρονται πια ούτε για τις ιδιοκτησίες τους, τις 

έχουν παρατήσει.. 

Πολλοί λίγοι μετανάστες μένουν πια εδώ.. οι μετανάστες, οι περισσότεροι μένουν 

οι πιο πολλοί κάτω από Αχαρνών από ότι έχω δει, Μπαγκλαντεσιανοί, Πακιστανοί, 

ό,τι είναι..οι Αλβανοί έχουν φύγει όλοι, πήγαν σε πιο “χάι” περιοχές, Παγκράτι και 

πάνω δηλαδή, Αμπελοκήπους.. οι Βούλγαροι, από ότι βλέπω, γιατί έχω και 

Βούλγαρους στη δικιά μου πολυκατοικία, φεύγουν από την Ελλάδα, γιατί δεν έχει 

δουλειά..και η κατάσταση πια, είναι αυτή, που δεν ξέρουμε πού θα πάει.. βέβαια, 

αυτό που δεν καταλαβαίνει, πιστεύω δηλαδή, η πολιτεία, δεν ξέρω ποιός, είναι ότι 

όταν έχεις μία ολόκληρη περιοχή από Κουμουνδούρου μέχρι Πατήσια, που την 

αφήνεις και ερημώνει και υποβαθμίζεται, αυτό το πράγμα μπορεί να απλωθεί και 

αλλού, δηλαδή, δε μένει μόνο εδώ.. και είμαστε, ουσιαστικά, μία πρωτεύουσα 

χωρίς κέντρο.. Ομόνοια..λίγο το Σύνταγμα, φαινομενικά, γιατί το βράδυ, και στο 

Σύνταγμα είναι πια επικίνδυνα..εκεί μου έκλεψαν την τσάντα, δεν είναι τίποτα, δεν 

είναι καμία κλοπή σοβαρή..χαρτιά μόνο.. 

 
κατά τα άλλα αυτό που είναι λυπηρό, κι εσείς που είστε στην αρχιτεκτονική, είναι ότι 

αυτά τα παλιά σπίτια, τα νεοκλασικά, και κάτι ωραία παλιά σπίτια, της δεκαετίας 

του ’30,  του ’50, του..που τα έχουν κάνει οίκους ανοχής και τα έχουν καταστρέψει 

τα σπίτια.. τα έχουν κυριολεκτικά..και τα λυπάται η ψυχή σου..γιατί είναι όμορφα 

σπίτια..είναι σπίτια που μυρίζει ο χρόνος..που αν τα έφτιαχνες αυτά κανονικά, θα 

ήτανε κοσμήματα..  

 
το δεύτερο και το πολύ σοβαρό, είναι ότι πια, καταστρέψανε και το Πεδίον του 

Άρεως, μετά την ανάπλαση που είχε γίνει και όλη αυτή την ιστορία, και οοοόλη 

αυτή την φασαρία, που ξοδέψανε, βάλανε μάρμαρα, δηλαδή ξοδέψανε τόσα 

λεφτά για αυτό το Πεδίον του Άρεως..έχεις ταξιδέψει στην Ευρώπη..είδες πώς είναι 

τα πάρκα..πατημένο χώμα και δέντρα..εδώ πέρα, βάλανε λουλουδάκια, βάλανε 

μάρμαρα..και μόλις τελείωσε, λέγαμε, ποιός θα τα συντηρεί όλα αυτά? Και όντως 

το Πεδίον του Άρεως είναι μία..κοντεύει να γίνει μία χωματερή..έχουν ξεραθεί όλα, 

έχει βρωμίσει, δεν μπορείς πια να μπεις μέσα, ούτε παιδιά παίζουνε.. 

κατεστραμμένα τα πάντα!!δηλαδή, μία κατάσταση..και αυτό είναι θλιβερό πολύ, 

γιατί είναι πρόσφατο το έργο, δηλαδή αυτός ο αρχιτέκτονας που το παρέδωσε.. 

δηλαδή τί να του πεις τώρα? Τέτοια έξοδα!!θέλει μάρμαρο το Πεδίον του Άρεως?? 

Σε ποια πρωτεύουσα? σε ποιο πάρκο, δημόσιο, βλέπεις τέτοια luxe? Τα οποία 

τώρα, σε πιάνει η ψυχή σου..δεν μπαίνουμε.. πήγαμε τελευταία φορά, με τον άντρα 
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μου, να κάνουμε ένα περίπατο, πριν τρεις μήνες, και το είδαμε..! και λέω “Θεέ μου, 

δεν ξαναμπαίνω εδώ μέσα!” Δεν..δεν..είναι θλίψη..τα χόρτα έχουν μεγαλώσει, τα 

ξερά..αυτά, αυτά τα λουλούδια!!βάλανε λουλούδια στο Πεδίον του Άρεως, για να 

τα φροντίζει ποιός!!μαραμένα, ξεραμένα, σπασμένα τα μάρμαρα, τι να σου 

πω!!θλιβερό το θέαμα! 

 
Οπότε κάτι γίνεται με την περιοχή..από την άλλη, αυτό που λένε ότι 

“a!αγοράζουνε οι ξένοι φιλέτα”, δεν ξέρω αν αγοράζουνε, δεν έχω δει να 

πουλιούνται..δηλαδή, πουλιέται όλη η περιοχή, αλλά τα πωλητήρια, αυτά που 

βλέπω εδώ και 5-6 χρόνια, παραμένουν στις πόρτες..δε βλέπω να πουλιέται τίποτα, 

δεν ξέρω δηλαδή τί..γιατί και ως Κίνηση του 6ου διαμερίσματος, κάνουμε δουλειά, 

ρωτάμε και αμέσως μαθαίνουμε τι γίνεται..τουλάχιστον στις πολυκατοικίες που 

είναι γύρω από τα σπίτια μας, και εδώ γύρω στην περιοχή 

 
Και ένα άλλο πάλι, εγώ πιστεύω πως η βίλα Αμαλία δεν έπρεπε να εκκενωθεί με 

τον τρόπο που εκκενώθηκε, διότι δεν πείραξαν ποτέ, τα παιδιά που ήταν μέσα, 

ποτέ δεν είχαμε πρόβλημα μαζί τους, ποτέ δεν κάνανε φασαρία στη γειτονιά, ποτέ.. 

απεναντίας, από τους οίκους ανοχής έχουμε ενοχληθεί, από τη Χρυσή Αυγή, 

έχουμε ενοχληθεί..από άλλα κακοποιά στοιχεία, από μαφίες δηλαδή, αυτοί που 

παίρνουν τα χρήματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης, που τώρα είναι αλβανική 

μαφία που τα χειρίζεται, -αυτό είναι τεκμηριωμένο-, έχουμε ενοχληθεί πάρα πολλές 

φορές, και απειληθεί πολλοί γείτονες..θέλω να πω ότι με τη βίλα Αμαλίας δεν είχαμε 

ποτέ κανένα πρόβλημα, απεναντίας..εκδηλώσεις κάνανε, κουζίνες κάνανε 

κάποιες μέρες πολιτισμικές, εδώ στην πλατεία..ήταν πολύ ωραία, πολύ ωραία.. 

και τώρα έχει γίνει, δεν ξέρω πέρασες να δεις..το έχουνε κτίσει, το έχουνε κάνει ένα 

φρούριο, το οποίο ειπώθηκε ότι μπορεί να γίνει κάποια στιγμή σχολείο και λέμε 

“μακάρι”! αλλά τώρα βλέπουμε ένα πράγμα κλειστό, ένα τίποτα!  

 
Και από την άλλη, τα κτίρια της περιοχής είναι καταπληκτικά! Αυτό το κτίριο που 

ήταν παλιά η κατάληψη της Σκαραμαγκά, είναι υπέροχο![..]Ναι, ναι, είναι μία 

ομάδα αρχιτεκτόνων που κάνει μία καταγραφή των παλιών κτιρίων που υπάρχουν 

από την περιοχή Αγίου Νικολάου μέχρι Ηπείρου, τα νεοκλασικά, την έχουν 

ολοκληρώσει..ακόμα..περιμένουμε να αρχίσουμε ξανά τις δραστηριότητες, να μας 

κάνουν μία ενημέρωση..κάνανε μία άλλη καταγραφή μαζί με αυτό, πώς 

χρησιμοποιούμε τα μπαλκόνια, δηλαδή τις γλάστρες που βάζουν απέξω, κάτι που 

είναι παράνομο, τα μπαλκόνια που είναι έτοιμα να πέσουν και είναι επικίνδυνα, την 

επικινδυνότητα δηλαδή κάποιων κτιρίων και βρήκαμε πάρα πολλά πανέμορφα 

κτίρια..αυτό είναι μία ομάδα αρχιτεκτόνων, που είναι ο Γιάννης ο Βλαχάκης, που 

ηγείται της ομάδας και μία παρέα νέων αρχιτεκτόνων από την ομάδα του Γιάννη 

και όσοι θέλουν από εμάς να συμβάλλουν.  

 
Εγώ δεν μπορούσα να συμμετέχω, γιατί είμαι στο καλλιτεχνικό τμήμα και στο 

τμήμα που ασχολείται με τους οίκους ανοχής, για το οποίο θέλουμε να κάνουμε 

τώρα μία συνάντηση με κάποιους βουλευτές, και να γίνει κάποια υπερώτηση στη 

βουλή σχετικά με την παραβατικότητα, με τη διακίνηση ανήλικων γυναικών και με 
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τη διακίνηση γυναικών που είναι μέσα παρά τη θέλησή τους και κωφεύουν όλοι, 

και με το μαύρο χρήμα, γιατί αυτά είναι παράνομα όλα, δεν κόβουν μέσα 

ταμειακές μηχανές, όπως στο εξωτερικό που είναι νόμιμοι οίκοι ανοχής, και πρέπει 

να υπάρχουν, και αλίμονο αν δεν υπάρχουν, που αμέσως ο πελάτης παίρνει και 

την απόδειξη..εδώ δεν υπάρχει τέτοιο πράγμα..αυτό το χρήμα κάπου πάει, κάπου 

διοχετεύεται..έχουν κάνει αυτοί, βέβαια, διάφορες εταιρείες, αυτοί που χειρίζονται 

τους οίκους ανοχής..γιατί μαζί με τους οίκους ανοχής πάει και το ναρκωτικό και 

άλλα πράγματα..σωματεμπορία και ναρκωτικό, όλα αυτά είναι ένα πακέτο.. έχουν 

κάνει διάφορες επιχειρήσεις, για το ξέπλυμα, το γνωστό..από εκεί και πέρα, πώς 

διανέμονται..μόνο να φανταστούμε μπορούμε, σίγουροι δεν είμαστε για τίποτα..  

 

Από την άλλη η περιοχή έχει τα εξής πολύ θετικά..πέραν του ότι είσαι κέντρο, έχεις 

πρόσβαση με τα πόδια παντού, οπότε είτε απεργίες υπάρχουν, είτε οτιδήποτε, πας 

με τα ποδαράκια σου όπου θέλεις και έχει συγκοινωνίες για όπου θέλεις, για 

Κηφισιά, μετρό, τα τρόλεϊ όλα, τα λεωφορεία..παντού..όπου θες να πας, έχεις μία 

συγκοινωνία έξω από το σπίτι σου, πας όπου θέλεις! αυτό είναι πραγματικά πολύ 

σπουδαίο! Δεν χάνεις χρόνο! Και άλλο ένα ωραίο που είναι για τους ηλικιωμένους, 

που βλέπουμε εδώ, είναι ότι είναι ισάδα! Ίσιωμα! Δεν έχει ανηφόρες, κατηφόρες, 

γιατί έχω φίλους που μένουν Κολωνάκι, Δαφνομήλη, πάνω από εκεί, που μου λένε 

θέλουν να φύγουν, “δεν μπορώ την ανηφόρα, δεν μπορώ άλλο αυτό το πράγμα"! 

πολλά ατού, αυτή εδώ η περιοχή! Το υπέροχο άγαλμα αυτό που έχει μέσα, το 

ξέρεις (σημ. ο Θησεύς σώζων την Ιπποδάμειαν), καταπληκτικό! Είναι χώρος 

συνάντησης η πλατεία ακόμα, αν και έχει αλλάξει μορφή κατά πολύ..δηλαδή, 

έκλεισε το καφέ που είχε ο Δομάζος, μέχρι πριν 7 χρόνια ήταν του Δομάζου,  αλλά 

παρόλα αυτά, έχουμε τα πολύ ωραία μας καφέ! Και οι κάτοικοι που επιμένουμε 

και μένουμε ακόμα, είμαστε φανατικοί! Και έχουμε στέκι αυτό, το “café poêtes”, 

την creperie πιο πάνω, τα σουβλάκια μας από εκεί, συναντιόμαστε..κι έχουμε 

μείνει έτσι άνθρωποι φανατικοί, έτσι, του κέντρου, όπου είναι όλοι οι 

περισσότεροι διανοούμενοι, καλλιτέχνες, συγγραφείς.. ήταν και παραμένουν 

εδώ..ο ποιητής ο Γιώργος ο Μαρκόπουλος, που συχνάζει κάθε μεσημέρι εδώ 

πέρα, ο Μένης ο Κουμανταρέας, ο Κώστας ο Νικολάκης, πολλοί..αρκετοί ποιητές, 

ηθοποιοί, καλλιτέχνες, που είμαστε φανατικοί με τη γειτονιά, και έχουμε κάνει 

παρέα.. δηλαδή.. ειδικά και με την εξέλιξη, όσο πιο πολύ βαθαίνει η κρίση, τόσο 

πιο πολύ γινόμαστε γειτονιά! Κάτι που εγώ δεν το ήξερα! Είναι πραγματικά 

πρωτοφανές! Μαζευόμαστε με την Κίνηση Κατοίκων, θέλουν να κάνουμε τώρα μία 

ομάδα τους “Βικτωριανούς”, που μας ονόμασε ο Γιώργος ο Μαρκόπουλος, μία 

θεατρική ομάδα, με ανθρώπους από τη γειτονιά, ερασιτεχνική, για να κάνουμε 

ακόμα πιο πολλά πράγματα..κι έχουμε μία έτσι συσπείρωση κι ένα δέσιμο μεταξύ 

μας, κάθε μέρα δηλαδή εδώ, βλεπόμαστε, βρισκόμαστε..ξέρεις ότι θα κατέβεις από 

το σπίτι σου, θα κάτσεις εδώ, θα βρεις τους φίλους σου..κάτι που κάνεις στην 

επαρχία, κι αυτό είναι πάρα πολύ ωραίο και το κάνουμε εμείς, οι φανατικοί της 

πλατείας, οι “Βικτωριανοί”.. 
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και είχε, όπως οι περισσότερ..όμορφους δρόμους, δηλαδή οι κάθετοι δρόμοι, η 

Κοδριγκτώνος, η Δεριγνύ..έχει δέντρα..η Μιχαήλ Βόδα, πιο κάτω.. είναι δρόμοι που 

έχουν πάρα πολύ πράσινο, κατάλαβες? Δηλαδή είναι πάρα πολύ όμορφο αυτό 

το πράγμα, κοιτάς από το μπαλκόνι και βλέπεις κάτω πρασινάδα, ας πούμε..και 

είναι κρίμα που έτσι καταστρέφεται..κάποτε είχαμε ελπίδες, λέμε “εντάξει, ρε παιδί 

μου, πόσο θα κρατήσει, θα αναπτυχθεί”, αλλά τώρα, μες στην κρίση δε νομίζω 

πως μπορεί να γίνει κάτι.. 

 
Κάνουμε, κάνουμε πάρα πολλές δραστηριότητες, δηλαδή ζωντανεύουμε τη 

γειτονιά πολύ..κάνουμε καταρχήν bazaar βιβλίων, κάνουμε εκδηλώσεις, βοηθάμε 

τους γειτόνους που έχουν ανάγκες, έχει ανοίξει και πάνω το παντοπωλείο, το 

“Μερμήγκι”, ένα λαϊκό παντοπωλείο, που πας, αφήνεις πράγματα, το οποίο 

βρίσκεται στην Κυψέλη, στην Τενέδου, κοντά..εδώ, στην περιοχή μας, και είναι 

πολλοί εγγεγραμμένοι, οι οποίοι παραλαμβάνουν τρόφιμα..έχουμε ανταλλαγές 

ρούχων πάρα, πάρα πολλές..γενικά, υπάρχει μία ανάπτυξη, πάρα πολύ έντονη 

δραστηριότητα..και βοηθάμε, όσο μπορούμε και τους μετανάστες, αλλά.. 

γραφειοκρατικά εννοώ, δηλαδή..πώς μπορούν να κινηθούνε..δύσκολα πράγματα, 

βέβαια, γιατί οι περισσότεροι, μόλις κουβεντιάζουμε, θέλουνε να φύγουνε και είναι 

εγκλωβισμένοι εδώ και δε μπορούνε..και δε μπορούμε να τους βοηθήσουμε.. 

δηλαδή τη στιγμή που δε σου δίνουνε κάρτα να φύγεις..δε μπορείς να κάνεις 

τίποτα..και μετά χάνονται..δηλαδή είναι μία φουρνιά μεταναστών που τους 

βλέπουμε κάθε μέρα, μετά εξαφανίζονται, δεν ξέρουμε τι γίνονται, έρχονται άλλοι, 

ρωτάς, τι έγινε με το.. από τις χώρες της εμπόλεμης ζώνης, των χωρών που είναι 

ακόμα πιο φτωχές από εμάς, ναι, αλλάζει ο πληθυσμός, αλλάζει πολύ..οι Σύριοι 

που έρχονται τώρα..τώρα δεν έχουν έρθει, αλλά πριν μερικούς μήνες είχαν έρθει 

αρκετοί Σύριοι, με την πρώτη attack που έγινε..εε..εξαφανιστήκανε μετά και αυτοί.. 

δεν τους ξαναβλέπουμε..έχουμε τους περιπτεράδες..ο ένας περιπτεράς που είναι 

πληροφοριοδότης..είναι ο δικός μας ο Λάμπρος από εκεί που μας λέει τα της 

πλατείας.. ε ναι, πάντα, ένα πολύ καλό παιδί..είναι ο μόνος περιπτεράς που έμεινε 

από παλιά. Το πήρε το περίπτερο από τον μπαμπά του και συνεχίζει αυτός, ενώ οι 

άλλοι είναι μετανάστες, Αλβανοί που τα έχουνε, ο από κάτω είναι φασίστας, οπότε 

προσέχουμε και από πού παίρνουμε τα ψιλικά μας.. [..] 

 
Τελείωσε, τώρα, μέσα στον Αύγουστο, η ανάπλαση αυτή (της πλατείας).. Ξεκίνησε 

αρχές Ιουλίου, τελείωσε πριν 15 μέρες. Εγώ ήμουνα διακοπές..μου το είπε ο 

Λάμπρος.. Κοίταξε, βάλανε ξύλινα παγκάκια, αυτό είναι καλό, αλλά τα έχουνε βάλει 

όλα τα παγκάκια έτσι, δεν τα έχουνε βάλει τα παγκάκια έξω από εδώ, είδες.. τα 

έχουνε βάλει έτσι σε μία γεωμετρική σειρά λίγο περίεργη, στοχευμένα πιστεύω, εδώ 

που είναι το σπίτι της δημοτικής συμβούλου δε σπάσανε ούτε παρτέρια να μπούνε 

τραπέζια..ναι δε θέλει να βλέπει από το μπαλκόνι της τραπέζια η κυρία, φαίνεται.. 

ενώ εκεί το σπάσανε, και βγάλανε τραπέζια μέσα στην πλατεία, από την άλλη 

μεριά.  

 
Η Κίνηση Κατοίκων έγινε το..πότε έγινε η δολοφονία του Καντέρη..με την κάμερα..το 

’11? Το ’10! Το ’08, έγινε μία πρώτη κίνηση, η οποία διαλύθηκε, αυτοδιαλυθήκανε.. 
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και ξαναστήσαμε την καινούργια το ’10..είχε γίνει μία κίνηση την αρχή, σε 

συνάρτηση, σε συνεργασία με την Αγορά της Κυψέλης, το ’08. Ναι, μετά έγιναν 

διάφορα πράγματα, τελοσπάντων, εγώ δεν ήμουνα τότε ακόμα στην κίνηση.. ήταν 

μέλη πολλά από την Κυψέλη, που είχαν να κάνουν με την Αγορά, έγινε μία 

διαφωνία τότε με την Αγορά, τελοσπάντων διάφορα..και ξαναγίναμε το ’10 πια, 

πιο..μεγάλωσε το ’10 αν θες..νομίζω πως η ανάπτυξη της Χρυσής Αυγής, μας 

ένωσε ακόμα πιο πολύ, δηλαδή η Χρυσή Αυγή ήταν μία αιτία για να 

συσπειρωθούμε ακόμα πιο πολλοί άνθρωποι που ανήκουμε σε ένα άλλο χώρο.. 

ξέρεις που αντιπαλεύουμε αυτό το πράγμα..αυτό..στον Άγιο Παντελεήμονα..εδώ 

δεν μπορούσαν να κάνουν αισθητή την παρουσία τους γιατί είχαν μάχες με τη 

βίλα Αμαλία..ένας λόγος που δεν έχουμε στην πλατεία τη Χρυσή Αυγή είναι 

καθαρά και μόνο η βίλα Αμαλία..όταν πήγανε να περάσουν τη Χέυδεν, είχαν γίνει 

εδώ οδομαχίες..οπότε τώρα δεν μπορούνε να μπούνε..και έρχονται κάθε Τετάρτη, 

γενικά η βίλα Αμαλία μπορεί να έκλεισε, αλλά υπάρχει..οι συνελεύσεις(της βίλας) 

γίνονται στην πλατεία επάνω, κάθε Τετάρτη 19:00, και το χειμώνα στην ΑΣΟΕΕ, 

στις 18:00, και δεν τολμάνε να πλησιάσουνε..λοιπόν, τότε, γίνανε αυτά τα 

γεγονότα, και μετά το θάνατο του Αφγανού, που τον σκότωσε αυτή η τύπισσα, η 

Σκορδέλη, έγινε μία πιο δυναμική δουλειά, όσον αφορά στην κίνηση, πολύ 

δυναμική δουλειά και μαζευτήκαμε ακόμα πιο πολλοί άνθρωποι. Και μαζεύονται 

ακόμα περισσότεροι, δηλαδή όταν κάνουμε μεγάλες συνελεύσεις, γεμίζει. Κάνουμε 

κάποιες συνελεύσεις σε ένα χώρο που έχει το “Ίλιον”, μία αίθουσα από πίσω, όχι 

στο “Τριανόν” δεν μπορούμε, γιατί το φουαγιέ είναι που περνάνε μέσα για την 

αίθουσα και κάνουμε και μεγάλες συνελεύσεις στη γκαλερί “Ηώς”, στη Χέυδεν, μία 

πολύ ωραία γκαλερί.. Όταν είναι πάρα πολύς κόσμος στην αίθουσα του “Ίλιον”, 

όταν είναι λιγότερος τις κάνουμε στην γκαλερί “Ηώς”. Και η γραμματεία της 

Κίνησης, όπου είμαι μέλος κι εγώ, συναντιόμαστε μία φορά την εβδομάδα, κάθε 

Τρίτη ή Πέμπτη ανάλογα, σε κάποιο σπίτι, γιατί είμαστε λίγοι..βέβαια, είναι 

ανοικτή..η γραμματεία, όποιος θέλει μπορεί να έρθει, αλλά όλο  κάποιες 

υποχρεώσεις υπάρχουν, οπότε..και η γραμματεία πια ενημερώνει με mail  τα μέλη, 

για τις δραστηριότητες και τις δουλειές που έχουμε..δηλαδή τώρα κάναμε μία 

καταγραφή των μπουρδέλων, πώς μέσα σε χρόνο μηνών, ανοίξανε καινούργια, 

πόσα, τι..κάναμε μία καταγραφή, και θέλουμε τώρα να τα καταθέσουμε σε 

κάποιους βουλευτές, μήπως μπορέσουμε να γίνει κάποια υπερώτηση στη 

βουλή..πρέπει να γίνει οπωσδήποτε για την πορνεία.. κατά τη γνώμη μου πρέπει να 

γίνει..για τα ναρκωτικά έχει γίνει πολλές φορές, αλλά αποτέλεσμα δεν 

υπάρχει..πρέπει να γίνει και για την πορνεία και για τη σωματεμπορία κάτι 

τέτοιο..και μαζευόμαστε δηλαδή, χωριζόμαστε ομάδες, τρεις τρεις, και αρχίζουμε 

και μετράμε και σημειώνουμε και γράφουμε..με ρίσκο βέβαια αυτό..και κάνουμε και 

καταγραφή τώρα, το επόμενο βήμα είναι, αυτά που είναι παράνομα, που πουλάνε 

χρυσό, πώς τα λένε, γιατί έχουν ανοίξει πάρα πολλά τέτοια, και εδώ και ενδιάμεσα, 

μαζί με τα καζίνο, τα κρυφά καζίνο, τα κρυφά φρουτάκια..πρέπει να γίνει, κάποιος 

πρέπει να το κάνει, δεν μπορεί να μην αγωνιζόμαστε.. 
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Συνεργαζόμαστε πάρα πολύ με την Κυψέλη(ΟΠΙΚ), συνεργαζόμαστε με το 

Μερμήγκι, που δεν ανήκει σε εμάς βέβαια, το παντοπωλείο, συνεργαζόμαστε με 

μία ομάδα ιστορίας που ανήκει εκεί Πατήσια, μεταξύ 5ου-6ου διαμερίσματος και με 

ό,τι άλλο..ναι είμαστε ανοιχτοί, αρκεί να είναι κοντά μας, ξέρεις, κοινωνικά..και να 

μπορούμε να μπούμε μερικά πράγματα..και δεν έχουμε στην κίνηση πολιτική 

στάμπα.. δηλαδή, είναι άνθρωποι από όλους τους χώρους, πλην της Χρυσής 

Αυγής..κατά τα άλλα έχουμε μέσα και ανθρώπους που ανήκουν στο ΠΑΣΟΚ, 

γενικά, έχουμε..γιατί είναι και μία γειτονιά που, η Α΄ Αθήνας όλη δεξιοκρατείται, 

όπως ξέρεις..αλλά τώρα αυτό που βλέπουμε, το φασισμό..είναι, είναι σκληρό και 

θλιβερό.. γιατί είναι απειλητικοί..είναι επικίνδυνοι.. 

 

[..]Εκεί (στην εισήγηση της ΚΙ.ΠΟ.Κ.Α., για περαιτέρω τοποθέτηση 

τραπεζοκαθισμάτων στην πλατεία), είχαμε εμείς μία ένσταση. Θέλουμε να μπει ένα 

όριο στα τραπεζοκαθίσματα, γιατί πραγματικά, αν περπατήσεις από εκείνη τη 

μεριά που είναι το “Goody’s”, δεν μπορείς..δεν υπάρχει πεζοδρόμιο..είναι λίγο 

θέμα αυτό. Αυτό πρέπει να το προσδιορίσουμε. Εμείς είχαμε μία διαφωνία σε αυτό 

το πράγμα, δηλαδή πώς θα ορίσουμε πού θα μπουν τα τραπεζοκαθίσματα.. 

δηλαδή, από εκεί, έχει καταλάβει τη μισή πλατεία..αυτός..το “patcute” άστο, αυτό 

το κτίριο το πονάει η ψυχή μας, και δεν ξέρουμε σε ποιόν ανήκει, τι είναι, ψάξαμε να 

βρούμε..τί γίνεται τώρα..το μαγαζί εκεί που έχει αναπτυχθεί, το έχει ένας Σύριος, το 

δίπλα από τα παλιά “θαργήλια”..είναι ύποπτη κατάσταση, γιατί αυτός μάλλον 

συνεργάζεται με τη Χρυσή Αυγή από ότι έχω καταλάβει.. αυτός, έχει αγοράσει 2 

διαμερίσματα στη Φυλής και φέρνει Κούρδους.. με τα κεφάλια..και νοικιάζει 20-20 

το διαμέρισμα..και γενικά διαφεντεύει πάρα πολύ. Στην αρχή, δεν ξέραμε τι είναι και 

θέλαμε να τον ενισχύσουμε. Όταν μάθαμε όμως τι είναι, γιατί μία φορά του 

σπάσανε το μαγαζί και πήγαμε να βοηθήσουμε και λέμε “ποιος? η Χρυσή Αυγή, 

λέμε, το έκανε?”, “a”, λέει “η Χρυσή Αυγή είναι καλά παιδιά, βοηθάνε, δικοί 

μου”..από τότε αυτός έχει απλωθεί πάρα πολύ, που σημαίνει ότι κάτι με την 

αστυνομία, γιατί το σουβλάκι δεν μπορεί, δε βγάζει τραπέζια ακόμα..αυτά είναι τα 

ευτράπελα, τα θλιβερά..μετανάστης, τώρα, πλουτίζει σε βάρος δικών του 

ανθρώπων!!κατάλαβες? φοβερό δεν είναι? Είναι τραγικό! Και έχει χαλάσει, έχει 

βάλει κάτι λουλούδια, το χει κάνει το μέρος λίγο κάπως, όπως και το “Goody’s”,, 

νομίζω πως έχουν μία κακογουστιά και μία καταστροφή απίστευτη..δεν μπορείς να 

περπατήσεις καλά..κι έκοψε και τα δέντρα για να βάλει και τις τέντες..δύο 

τεράστια..όπως αυτός που μόλις ήρθε και πήρε τα “θαργήλια”..κάναμε 

καταγγελία γι αυτό, με την Κίνηση..έβαλε τις τέντες του, του κάνανε τα κακά τα 

πουλιά στην τέντα και πήρε και τα ξέρανε τα δέντρα..έριχνε..κι εμείς το είδαμε και 

τρελαθήκαμε, λέμε “τι πάθανε τα δέντρα?” και όταν αρχίσαμε και του κάναμε 

παρατηρήσεις, τα μάζευε..έλεγε “δεν ξέρω, μάλλον η καθαρίστρια ρίχνει το νερό” 

και πήγαμε στο δήμο, κάναμε την καταγγελία στη δημοτική αρχή και πήγε και τα 

έκοψε τα δέντρα φυσικά και φύτεψε καινούργια, τα οποία βέβαια τώρα είναι μικρά, 

μέχρι να μεγαλώσουν αυτά, θα έχουμε πεθάνει..επειδή κάνανε κακά τα πουλιά! 

Ανέβα πάνω και πλύντα! Το Goody’s έκοψε δύο τεράστια δέντρα για να στήσει τις 

τέντες του! Στο κέντρο της Αθήνας, που ένα δέντρο, ισοδυναμεί με ζωή..όπως ο 
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Κυριακού με το Πεδίον του Άρεως, πήρε περισσότερο χώρο και κούρεψε τα 

δέντρα..εσείς οι νέοι πρέπει να τα παλέψετε αυτά! Να αγωνιστείτε, όσο μπορείτε! 

..έλλειψη παιδείας και κουλτούρας είναι όλα αυτά..και νόμιζε ο βλάκας ότι θα μας 

κοροϊδέψει! Στην αρχή μας είπε αρρωστήσανε! Και λέμε εμείς “μα, πώς 

αρρωστήσανε αυτά και τα δίπλα είναι εντάξει? ” Ρωτήσαμε και γεωπόνους..και 

μετά όταν είδε ότι κάναμε καταγγελία, μας έλεγε ότι η καθαρίστρια έριχνε το νερό 

με τη χλωρίνη και ήρθαν και τα κόψανε.. 

  
Δεν έχουμε κάποια σχέση με την ΚΙ.ΠΟ.Κ.Α.. και δεν έχουμε συνεργαστεί ιδιαίτερα 

μαζί..όχι..δεν ξέρω, αν είναι και κάποιας παράταξης..εμείς συνεργαζόμαστε, έχουμε 

συνεργαστεί και με την “Ανοιχτή Πόλη”, του Δήμου Αθήνας είναι, η Πορτάλιου.. με 

την Ελένη..σε κάποια πράγματα μας βοήθησε..προσπαθήσαμε να έχουμε μία 

συνεργασία με τον Καμίνη, αλλά εντάξει δεν..ούτε μας άκουσε για την πλατεία.. 

δεν ξέρω πού την ανέθεσε..είχαμε κάποιες ιδέες..καταρχήν θέλαμε ξανά την 

παιδική χαρά και θέλαμε λίγο τα παγκάκια να είναι πιο..πιο έξω.. [..] α, με τους 

Atenistas.. ούτε καν μας καλέσανε όταν το ανοίξανε(σημ. το pocket park στη 

Φερών και Φυλής)..πάντως είναι ωραίο το παρκάκι..απλά μόνοι μας πήραμε την 

πρωτοβουλία και πήγαμε..και πηγαίνουν κάποιοι άνθρωποι, δηλαδή που μένουν 

από αυτή τη μεριά..βέβαια δεν ξέρω, δεν έχω δει παιδιά να παίζουνε..μπορεί βέβαια 

να είναι ώρες που δεν περνάω εγώ και τα παιδιά να πηγαίνουν και να παίζουνε.. 

 
Α, με τα σχολεία έχουμε κάνει μία πολύ καλή δουλειά, με τα σχολεία της περιοχής, 

διότι τα περισσότερα παιδιά είναι μετανάστες..Ναι, ναι, φέτος θα λειτουργήσει αυτό  

(σημ. το διαπολιτισμικό σχολείο στην Ηπείρου)Εμείς, συνεργαστήκαμε με τα 

σχολεία, όσον αφορά στην σίτιση και ό,τι αφορά τα βιβλία..Και έχουμε κάνει στην 

κίνηση και μία ταινιοθήκη, όπου έχουμε κάποιες προβολές για σχολεία, με ταινίες 

έτσι λίγο εκπαιδευτικού χαρακτήρα. Οι προβολές γίνονται στο “Τριανόν” και 

κάποιες κάναμε στο “Capitol”. Στα σχολεία είναι δύσκολο, γιατί δεν έχουν 

εξοπλισμό, είναι φτωχά τα σχολεία της περιοχής μας..αλλά αυτό που έχουνε 

μεγάλη ανάγκη και το κάνουμε είναι τα τρόφιμα, κυρίως τα τρόφιμα.. και ο 

εξοπλισμός.. τώρα θα το κάνουμε, τετράδια.. 

 
Κοίταξε να δεις, τα ραδιόφωνα, εκτός από συγκεκριμένους σταθμούς που 

ακουγόμαστε, δε δίνουν λόγο, καθόλου..τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 

ενδιαφερθήκανε τότε μόνο, με τη βίλα Αμαλία, που έγινε το επεισόδιο..τίποτα 

άλλο..όχι, υπάρχει στόχος σε αυτό το πράγμα..υπάρχει στόχος. Οτιδήποτε θετικό 

πρέπει να πεις..ναι, μας είχαν καλέσει μία φορά στην εκπομπή του Καμπουράκη 

και ήταν να πάω εγώ..μας τη ματαιώσανε. Δεν έγινε η εκπομπή. Μας είχαν καλέσει 

στον Παπαδάκη, είχε πάει κάποιος, δεν είχα πάει εγώ εκεί, δεν μίλησε.. δεν 

δεν..δηλαδή άρτσι μπούρτσι.. κόβανε..δεν μπορούσες να μιλήσεις, δε σ 

αφήνουνε.. Ναι σου λέω, είχε καλέσει εμένα ο Καμπουράκης και ήταν και η 

Πορτάλιου..διότι κάποια παιδιά τα είχε μαθητές από εδώ και τα ήξερε(σημ. από την 

κατάληψη)και το ματαιώσανε 2 φορές. Α! Και μία εκπομπή! Όταν έκανα φέτος την 

παράσταση στο “Τριανόν”, είχε έρθει αυτή που κάνει την εκπομπή στον Alpha, 

κάθε Κυριακή πρωί, και δώσαμε συνεντεύξεις. Έκοψε τα περισσότερα, μίλησα εγώ 
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και ο Λεωνίδας, ο Λεωνίδας Παπαγεωργίου που έχει το κινηματογράφο, και 

μιλούσαμε για τη γειτονιά. Και της λέμε ορίστε, πάμε τώρα να βγούμε με την 

κάμερα έξω, να δούμε τι κακό θα βρείτε..τίποτα, δε βγήκαμε με την κάμερα..της 

είπαμε κάποια πράγματα για τη γειτονιά, τίποτα..προέβαλε μόνο κάποια για τον 

κινηματογράφο, και προέβαλε αυτά, κυρίως το ότι ο κόσμος φοβάται να έρθει 

στο “Τριανόν”, γιατί η περιοχή είναι κακόφημη..και της λέμε “μα δεν είναι αλήθεια 

αυτό, δεν ισχύει”. Δεν έχει απειληθεί ποτέ κανείς εδώ, δεν έχει γίνει τίποτα. Έγινε 

εκείνο το άσχημο πράγμα, με τον Κεντέρη και την κάμερα, που αυτοί οι δολοφόνοι 

μπορούν να σε βρουν οπουδήποτε.. Όχι, δεν θέλουνε..ας πούμε την περίοδο που 

έγινε το περιστατικό αυτό με τον Κεντέρη, από εμάς δεν πήρε κανείς συνέντευξη, 

μόνο Χρυσαυγίτες, όπου λέγανε τα χείριστα για τη γειτονιά. Και είναι και βλάκες, 

δεν καταλαβαίνουνε ότι κάνουν κακό και στην περιουσία τη δικιά τους με αυτά που 

λένε. Γιατί εγώ είμαι τώρα εδώ από το ’73, δεν έχω απειληθεί ποτέ, μπορεί να είναι 

και τυχαίο, δεν ξέρω, γυρίζω μόνη μου, δεν ξέρω, έχω ένα θράσος, γυρίζω το 

βράδυ 3 η ώρα μόνη μου, χωρίς τον άντρα μου, δε φοβάμαι τίποτα! Και μένω 

Φυλής, δηλαδή. Περπατάω Αριστοτέλους μες στα στενά..δεν έχω απειληθεί ποτέ. 

Δεν έχω κινδυνέψει μέχρι στιγμής? Μπορεί να συμβεί σήμερα, μπορεί να συμβεί 

αύριο..Μία μαθήτριά μου, πάρκαρε στη Γλυφάδα και της βάλανε το μαχαίρι και 

της πήρανε και το αυτοκίνητο και τη τσάντα.. Θέλω να σου πω, δεν ξέρεις πού θα 

σου συμβεί αυτό το πράγμα, που θα βρεθεί το κάθαρμα, ας πούμε να σου κάνει 

τη ζημιά. Μπορεί να βρεθεί εδώ, μπορεί να βρεθεί στη Γλυφάδα, την Κηφισιά! 

Αυτό με το παρκάρισμα του αυτοκινήτου που ακούω παντού σε βόρεια, νότια 

προάστια, δεν τολμάς να παρκάρεις το αυτοκίνητο, ούτε στην πυλωτή του σπιτιού 

σου, δηλαδή υπάρχει θέμα..εδώ πέρα δεν έχω απειληθεί ακόμα, άλλοι έχουν 

απειληθεί από ότι έχω ακούσει, εγώ δεν έχω δει ακόμα τίποτα. Απεναντίας, οι 

μετανάστες που έχουν τα καταστήματα, τα μικρομάγαζα, τα οποία τα έχουν πάρει 

τώρα μετανάστες, είναι ευγενέστατοι, οικογενειάρχες, δεν καταλαβαίνω δηλαδή τί 

διαφορά έχουν από εμάς τους Έλληνες! Είναι άνθρωποι με τις οικογένειές τους, τα 

παιδάκια τους, προσπαθούν να στήσουν τη ζωή τους, όπως εμείς στη Γερμανία 

παλιότερα, δηλαδή μία χαρά άνθρωποι! Φιλικότατοι, δηλαδή, κανένα θέμα δεν 

υπάρχει. Και κοίταξε τώρα την πλατεία, ένα όνειρο είναι! Και είναι από τις λίγες 

πλατείες, ένα πράγμα που μου αρέσει στην πλατεία μας, είναι ότι δεν έχει 

εκκλησία στη μέση, όπως έχουν οι περισσότερες πλατείες..[..] ο Κώστας ο 

Νικολάκης που έχει το παλιό βιβλιοπωλείο που μαζεύονται ακόμα κάθε Σάββατο οι 

λογοτέχνες..ιστορικό βιβλιοπωλείο.. στη χούντα τον είχαν πιάσει..είναι απέναντι 

από την “Έλλη”, το ημιυπόγειο που έχει τα παλιά βιβλία, καταπληκτικό!! Ξέρει πολύ 

καλά την περιοχή 

 
Δεν αγριεύομαι, ίσως γιατί δεν έχω πρόβλημα με τους μετανάστες, τους βλέπω 

ανθρώπους σαν και εμάς! Δεν υπάρχει διαφορά. Τι να φοβηθείς τώρα από 

οικογενειάρχες ανθρώπους? 

 
(για τη μεγάλη συγκέντρωση των μεταναστών στην πλατεία)Δεν είχε ξεσπάσει 

πιστεύω ακόμα αυτή η κρίση η μεγάλη και ερχόντουσαν μετανάστες κάθε πρωί, 
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ξεφόρτωνε ένα φορτηγό στις 6 η ώρα εδώ, Αριστοτέλους και Χέυδεν, και δεν 

είχαν πού να μείνουν οι άνθρωποι, τους φέρνανε από την Τουρκία, τους 

ξαμολάγανε και μένανε εδώ. Ε, πού να μένανε? Δεν ξέρανε πού αλλού να 

πάνε..μένανε μέρες και σιγά σιγά διοχετευόντουσαν και άλλοι.. αυτή την περίοδο 

που ερχόντουσαν πάρα πολλοί Κούρδοι, πάρα πολλοί Μπαγκλαντεσιανοί, πάρα 

πολλοί από το Ιράκ, δηλαδή πραγματικά υπήρχε ένας συνωστισμός στην 

πλατεία. Ποτέ δεν με πείραξε κανένας από αυτούς. Βέβαια, αυτό που μπορεί να 

ενοχλούσε, αν θες ήταν το αισθητικό κομμάτι που ήταν ο ένας πάνω στον άλλον, 

και εντάξει πετούσαν τα παιδιά τα χαρτιά τους, τα αυτά τους, τα τέτοια..υπήρχε 

τότε ναι, ένα θέμα. Το οποίο τελείωσε και πολύ σύντομα..όσο βάθαινε η κρίση που 

και αυτοί δεν βρίσκανε δουλειές και δεν έβλεπαν κανένα μέλλον, φεύγανε δεν 

ξέρω με ποιο τρόπο. Άρχισε σιγά σιγά και έσπαγε αυτό το πράγμα..ήταν το 

μεγάλο κύμα μετανάστευσης και τους αδειάζανε εδώ. Είχαν κάνει χώρο 

αδειάσματος την πλατεία..και με το άνοιγμα του ΗΣΑΠ, συνέχιζε να υπάρχει αυτή η 

κατάσταση. Μέχρι πέρσι το καλοκαίρι ήταν αυτό το πράγμα. Δηλαδή ήταν πάρα 

πολλοί μετανάστες. Τώρα που είναι η κρισάρα..κοίταξε υπήρχε κάποια 

αστυνόμευση για κάποιες μέρες, που τους μαζεύανε σε κάποιες κλούβες, μετά 

τους ξαναφήνανε έξω, κάποιους τους πήγανε στην Αμυγδαλέζα, κάποιοι εξ αυτών 

φύγανε, αλλά το θέμα είναι ότι το πρόβλημα το μεγάλο δεν είναι μόνο αυτοί οι 

μετανάστες. Έχουμε και τους άλλους μετανάστες, των πρώην ανατολικών χωρών, 

Ρουμάνους..οι οποίοι μέχρι πριν μερικά χρόνια βρίσκανε δουλειές και τώρα που 

δεν βρίσκουνε κάθονται και πίνουν συνεχώς ποτά, εδώ απέναντι στην πλατεία 

και αυτούς δεν μπορεί να τους πειράξει κανένας. Ούτε η αστυνομία, γιατί είναι 

Ευρωπαίοι πολίτες. Με αυτούς, αν θες, έχουμε μεγαλύτερο πρόβλημα, γιατί 

μεθάνε..μεθάνε και κάνουν εε αυτό..αφοδεύουν δηλαδή αυτό είναι το μεγάλο 

πρόβλημα. Αυτό είναι θέμα και δεν ξέρω πώς μπορεί να λυθεί. Ενώ όταν τους 

μιλάς στην αρχή της ημέρας που είναι ξεμέθυστοι και είναι μία χαρά “ναι ναι, 

συμφωνούμε μαζί σου, πρέπει να γίνει..”, αλλά από το απόγευμα και μετά που 

αρχίζουν και πίνουνε..όσο πιο πολύ αυξάνεται η ανεργία, είναι άστεγοι και αυτοί οι 

άνθρωποι, το ρίχνουν στο αλκοόλ, και είναι πάρα πολλοί πια. Και στην χώρα 

τους δεν μπορούν να πάνε, δεν μπορούν να γυρίσουν πίσω, δεν υπάρχει τίποτα. 

Αυτό είναι ένα επίσης μεγάλο θέμα εδώ στην περιοχή και νομίζω και παντού, γιατί 

μετανάστες από τις πρώην ανατολικές χώρες υπάρχουν παντού, αλλά εδώ 

έχουμε μία παρέα συγκεκριμένη. Οι άλλοι μετανάστες είναι πιο καθαροί πια..ενώ 

συνέβαινε μέχρι πέρσι αυτός ο συνωστισμός μεταναστών, τώρα δεν ξέρω τι θα 

γίνει αν ξεσπάσει όλο αυτό με τη Συρία..αν θα τους φέρουν εδώ ή αλλού, δεν 

ξέρεις τί έχουν αποφασίσει να κάνουν. Γιατί από κάπου παίρνουν γραμμή, το 

γεγονός ότι συνέβαινε αυτό το πράγμα, κάποιος τους έλεγε “αδειάστε στην 

πλατεία Βικτωρίας”. Εγώ τη διέσχιζα επίτηδες την πλατεία, για να δω τί γίνεται. Δεν 

είχα ποτέ θέμα μαζί τους. Παίρναμε στα παιδάκια γλειφιτζούρια από το 

περίπτερο..τα παιδάκια είναι παιδάκια.. δεν υπήρχε δηλαδή κανένα θέμα 

επικινδυνότητας. Απλά εμείς είμαστε ρατσιστές οι Έλληνες. Ίσως δεν έχουμε 

συνηθίσει, όπως στην κεντρική Ευρώπη, στη Γαλλία έχουν συνηθίσει. Υπάρχουν 

μετανάστες από την Αλγερία, από Τυνησία, Μαρόκο και το έχουν συνηθίσει. Εδώ 
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βλέπεις ακόμα ανθρώπους που μόλις βλέπουν μαύρο στο δρόμο..υπάρχει ένα 

κράτημα 

 
Η εξοικείωση είναι το δυσκολότερο πράγμα. Έχουν οι ίδιοι ένα κράτημα ως προς 

εμάς, μας φοβούνται, ακόμα και οι μετανάστες των ανατολικών χωρών, πολύ 

λίγοι εξοικειώνονται μαζί μας. Δε μας εμπιστεύονται. Πάρα πολύ μεγάλη 

προσπάθεια και εμείς και τα παιδιά από τη βίλα. Πιο εύκολα έχω δει να 

εξοικειώνονται οι μαύροι. Οι υπόλοιποι μετανάστες δεν.. δηλαδή τους μιλάς και 

έχουν ένα φόβο. Μας φοβούνται? Δε μας εμπιστεύονται? Προσπαθούμε με 

άλλους τρόπους. Όταν κάνουμε κουζίνα, ανταλλαγή βιβλίων, στην πλατεία 

πάνω. 

 
Κάνουμε ψιλοπράγματα για τα παιδιά, δηλαδή μικρές χαρές για τα παιδάκια (στην 

πλατεία), μπαλόνια, παιχνίδια, καραμέλες, ξέρεις αυτά τα μικροπράγματα, 

μουσικές και θεατρικά παιχνίδια μερικές φορές.. τέτοια κάνουμε για να 

μπορέσουν και αυτοί να ενσωματωθούν. Κυρίως στις γιορτές, Χριστούγεννα, 

Πάσχα. Πάντα προσπαθούμε να έχουμε μία συχνή παρουσία στην πλατεία.  

 

Και τώρα με την κρίση, κάτι που δεν έβλεπα παλιότερα, βλέπω πλέον στα 

παγκάκια να τα πιάνουν και Έλληνες. Και δίπλα να κάθονται μετανάστες, χωρίς 

να ενοχλούνται πλέον, γιατί δεν έχουν και άλλη επιλογή, δε μπορούν να καθίσουν 

να πληρώσουν τον καφέ 2,5 ευρώ, πόσο έχει ο καφές και κάθονται στα παγκάκια 

μαζί με τους μετανάστες. Και αυτό το πράγμα, το βλέπεις ότι αρχίζει και συνηθίζει. 

Και μακάρι να προχωρήσει αυτό, και να αρχίζουν και οι μετανάστες να μη 

φοβούνται και το επίτευγμα θα είναι να δημιουργηθούν διαπροσωπικές σχέσεις. 

Και χτες στη συνέλευση εδώ της βίλας, την κάναμε εδώ. Όποιος ήθελε μπορούσε 

να έρθει να παρακολουθήσει..δεν πολυέρχονται οι μετανάστες, έχουν ένα 

κράτημα. Ακόμα και όταν έρχονται, οι γυναίκες τους δεν έρχονται ποτέ, είναι 

κλεισμένες μέσα. Και στη λαϊκή που τις συναντώ κάθε Τετάρτη, αυτή η πολύ ωραία 

και περίφημη λαϊκή της Φυλής, οι γυναίκες των μουσουλμάνων μεταναστών 

κυρίως που έρχονται και ψωνίζουν είναι πολύ κρυφές, πολύ βιαστικές, ενώ στη 

λαϊκή είναι ένας χώρος που μιλάς, με το μανάβη, με με..κρατημένες πολύ οι 

γυναίκες, με τους άντρες λίγο πιο.. 

 

Στην απέναντι πολυκατοικία μένουν κάτι γύφτοι είναι, δεν ξέρω, Ρομ, αλλά 

εξαφανίζονται μετά..μένουν δύο μήνες, δεν πληρώνουν το ενοίκιο και μετά 

χάνονται..   
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Ε.Π., νο7, (μέλος Επιτροπής Κατοίκων Αγγελοπούλου-πλατείας Βικτωρίας)_ 

3/09/2013, εισήγηση στην ημερίδα που διοργάνωσε ο Συμπαραστάτης του 

Δημότη και της Επιχείρησης του Δήμου Αθηναίων, σε συνεργασία με το Γραφείο 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στην Ελλάδα και την Αντιπροσωπεία της Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής, (σε αίθουσα του Υπουργείου Εξωτερικών) στην οποία δόθηκε ο λόγος 

σε συλλόγους και επιτροπές κατοίκων που δρουν σε επίπεδο γειτονιάς - δημοτικού 

διαμερίσματος 

 
“εμείς, ως Επιτροπή Κατοίκων και Επαγγελματιών της περιοχής Αγγελοπούλου-

πλατείας Βικτωρίας, ξεκινήσαμε περίπου τέλη του 2010, αρχές του 2011. Ξεκίνησε 

πάρα πολύ απλά, από μία ομάδα διαχειριστών ενός δρόμου, μαζευτήκαμε, χωρίς 

να γνωριζόμαστε όλοι, και κάπως γίναμε ξανά και γειτονιά, για να δούμε τι θα 

κάνουμε με το πρόβλημα της περιοχής, που αφορούσε τη γκετοποίηση-είχανε 

γεμίσει οι πολυκατοικίες, είχαμε τεράστιο πρόβλημα υγιεινής καταρχάς, και 

ασφάλειας- με την καθαριότητα, με ό,τι προβλήματα είχαμε στη γειτονιά. Και 

ξεκίνησε έτσι, ο ένας είπε στον άλλο, ο δίπλα στον απέναντι και μαζευτήκαμε έτσι 

και γνωριστήκαμε. 

Σιγά σιγά, αυτό άρχισε να επεκτείνεται, δηλαδή μπήκανε μέσα και οι κάτοικοι, και οι 

ιδιοκτήτες και οι ενοικιαστές και οι επαγγελματίες και έτσι αυτή η Επιτροπή, μπορώ 

να πω, χωρίς να είναι Σύλλογος-ήταν συνειδητή επιλογή να μην κάνουμε Σύλλογο, 

όχι γιατί δε θέλουμε τις δημοκρατικές διαδικασίες, ίσα ίσα και τώρα μπορώ να πω, 

ότι σαν Επιτροπή τις τηρούμε, είχαμε μεγαλύτερη ευελιξία ως Επιτροπή. Και αυτό 

μας βοήθησε να κινηθούμε πάρα πολύ πιο γρήγορα σε πάρα πολλά θέματα, που 

άλλοι Σύλλογοι είχανε ένα πρόβλημα, γιατί έπρεπε να γίνουν συνεδριάσεις, έπρεπε, 

έπρεπε, έπρεπε.. Εμείς είχαμε μία μεγαλύτερη ευελιξία σε αυτό. Και να πω επίσης,  

ότι συνεργαζόμαστε με 2 Επιτροπές και 2 Συλλόγους στο 6ο Διαμέρισμα, που 

είμαστε μία γροθιά και ασχολούμαστε με πράγματα που έχουν να κάνουν με όλο 

το 6ο.  

Όπως, παραδείγματος χάρη, το θέμα των καταστημάτων υγειονομικού 

ενδιαφέροντος, που είναι ένα από τα πολύ μεγάλα προβλήματα. Έχουμε, αυτή τη 

στιγμή, 93 internet café, στο 6ο. Και δε φαίνεται να σταματάει η ίδρυσή τους. 

Έρχονται δεκάδες. Και ο Δήμος, δεν έχει καμία διάθεση να ανακόψει την πορεία 

τους. Πιστεύω ψηφίζει κανονιστικές, που δεν τηρεί ποτέ. Πιστεύω ότι τις ψηφίζει για 

να μας ρίχνει στάχτη στα μάτια, γιατί άμα γίνει μία μηνυτήρια αναφορά, να πει 

στον εισαγγελέα, «μα εμείς, ορίστε τί κάναμε». Δεν τηρεί καν τη νομοθεσία, που 

πρέπει να τηρήσει όταν λαμβάνει και τις αποφάσεις και τα διοικητικά του όργανα. 

Το τμήμα Εμπορίου και Ανάπτυξης έχει ένα τεράστιο πρόβλημα και το έχει πάρα 

πολλά χρόνια και απορούμε και γιατί εξακολουθούν να είναι οι ίδιοι υπάλληλοι 

μέσα στο τμήμα και γιατί δεν υπάρχει κανένας έλεγχος από τα ανώτατα όργανα.. 

γιατί ο κύριος Καμίνης-δεν κάνουμε καμία αντιπολίτευση και είχαμε και συζήτηση 

και με όλους είχαμε συζήτηση- θεωρώ ως πολιτικός τους προϊστάμενος, θα 

έπρεπε να κάνει αυτό που έπρεπε να κάνει. Δεν έχει κάνει τίποτα. Τον θεωρούμε 

συνυπεύθυνο, αυτής της κατάστασης. Είμαστε τέλη του 2013, οι ενστάσεις μας και 

οι προσπάθειές μας ξεκινάνε από τις αρχές του 2011, όταν έρχονταν 3σέλιδα , 3 
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σελίδες μαγαζιά, που ήταν όλα, mini market-στο Διαμέρισμα τουλάχιστον-, ή 

κομμωτήρια, ή κάτι που είχε να κάνει με διατροφή, ξέρω γω, μανάβικα και τα 

λοιπά..εε, 30 μαγαζιά προέγκριση. Και τα περνάγανε έτσι, και τα 30. Καταστρέψανε 

ολόκληρους δρόμους, καταστρέψανε όλη την Αριστοτέλους, την γαζώσανε, όλη 

την Αχαρνών, την γαζώσανε, ευτυχώς, κατά κάποιο τρόπο, όταν εμείς αρχίσαμε 

να ενεργοποιούμαστε, γλιτώσαμε την Γ’ Σεπτεμβρίου, πραγματικά το εννοώ τη 

γλιτώσαμε, γιατί αρχίσαμε να κάνουμε ενστάσεις, και να απειλούμε και εμείς με 

νομικές πράξεις και τα λοιπά..προσπαθήσανε να ανέβουνε και στην Πατησίων, και  

νομίζω σε κάποιες περιπτώσεις, προς την πλατεία Αμερικής, το καταφέρανε, αλλά 

νομίζω κλείσανε, ίσως να υπήρχε κάποια βελτίωση..και το αποτέλεσμα ήτανε, μία 

πλήρης γκετοποίηση της περιοχής και επίσης-να πω και το παράπονό μου-, για 

κάποιες άλλες Επιτροπές.  

Γιατί, όταν εμείς ξεκινήσαμε, βρήκαμε μία Επιτροπή (του 6ου Διαμερίσματος εννοεί) 

που ήδη υπήρχε στο 6ο, και δεν το κάνω για αντιπαράθεση, αλλά πραγματικά, 

νομίζω ότι ο καθένας από εμάς, έχει μία ευθύνη και απέναντι στον εαυτό του και 

απέναντι στους συμπολίτες του. Και πρέπει να είμαστε πολύ προσεκτικοί σε αυτά 

που διεκδικούμε. Γιατί όταν εμείς βρήκαμε αυτή την Επιτροπή, και δε θα πω το 

όνομά τής, γνωρίζετε ποιά είναι, ήταν και η Επιτροπή που έκανε, νομίζω, και την 

πρόταση για την Αγορά της Κυψέλης, ήταν οι προτάσεις της, 

αποπροσανατόλιζαν εντελώς και τις αρχές, και το Δήμο και τους πάντες από το 

πρόβλημα που είχε πραγματικά η περιοχή, το οποίο ήταν η υπερσυγκέντρωση 

λαθρομεταναστών και η απόλυτη γκετοποίησή της. Μέσα σε ένα έτσι πλαίσιο 

προόδου και συνύπαρξης και τα λοιπά, που δε διαφωνεί κανένας όσον 

αφορά..δεν ξέρω αν είναι προοδευτικό αυτό που ζούμε, για μένα είναι 

οπισθοδρομικό 150%, αλλά έτσι σε ένα πολύ χαλαρό πνεύμα, δεν το κοίταξαν 

καθόλου το πρόβλημα, δεν το ανέφεραν, διάβαζα κάποια φυλλάδιά τους, η 

γκετοποίηση δεν υπήρχε πουθενά και υπήρχαν κάποιες προτάσεις, οι οποίες για 

μένα ήταν ουτοπικές, συνύπαρξης ή κάτι άλλο, είχαμε φτάσει να βάλουμε 

τουαλέτες πάνω στην πλατεία Βικτωρίας, όπου ήταν η απίστευτη βρώμα, μετά οι 

προτάσεις μας ήταν και για άλλες τουαλέτες σε άλλους δημόσιους χώρους, μετά 

οι προτάσεις μας ήταν και για βρύση πάνω στην πλατεία Βικτωρίας, όπου 

πλενόντουσαν εκεί, έκαναν μπάνιο αυτοί που ήταν εκεί, οι Αφγανοί, λοιπόν..και 

κανείς δε βγήκε να πει «τί πράγματα είναι αυτά?». Και έτσι ξεκίνησε. Και όταν 

βγήκαμε εμείς, συγγνώμη για την έκφραση, το ξέρετε ότι το έχουμε ζήσει και εμείς, 

ήμασταν οι φασίστες, ήμασταν οι οποιοιδήποτε, που δεν ήμασταν βέβαια, αλλά 

ήμασταν γιατί είχε δημιουργηθεί αυτό το κλίμα. Λοιπόν, και ποιό ήταν το 

αποτέλεσμα? Να φύγει ο κόσμος. Όποιος μένει σε αυτή την περιοχή, ξέρει ότι οι 

πολυκατοικίες, τα ¾ είναι κενά διαμερίσματα. Έχουνε μείνει κάτι παππούδες, οι 

οποίοι και αυτοί σιγά σιγά “φεύγουνε”. Τα παιδιά τους, τα ξεπουλάνε τα 

διαμερίσματα, έχουνε φτάσει τα ρετιρέ 90 τ.μ. να πωλούνται 30 χιλιάρικα..και κανείς 

βέβαια δεν επιστρέφει. Και μέσα σε όλο αυτό το τοπικό, είχαμε στην αρχή τις 

προτάσεις του Δήμου, να επιστρέψουν τα νέα ζευγάρια..ποιό νέο ζευγάρι τώρα θα 

επέστρεφε? Τον άνθρωπο τον άλλο, νέο ζευγάρι ήτανε που τον φάγανε στη γωνία 

στην Ηπείρου. Λοιπόν.. είναι πολύ μεγάλο το πρόβλημα. Δυστυχώς, ο Δήμος δεν 
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έκανε τίποτα, έβαλε τους κατοίκους μπροστά, και εξακολουθεί να τους έχει 

μπροστά τους κατοίκους, όλες αυτές οι καταγγελίες δεν ήταν δική μας δουλειά για 

να γίνουν.. είμαστε ενεργοί πολίτες, ναι..αλλά έχουμε αντικαταστήσει τις 

υπηρεσίες. Τα προβλήματα βλέπετε ότι είναι σε όλη την Αθήνα, εμείς έχουμε αυτό, 

το Γκάζι έχει κάποιο άλλο, αλλά όλα καταλήγουν σε ένα κοινό. Ότι οι υπηρεσίες δε 

λειτουργούν. Και οι δημοτικοί σύμβουλοι, οι αιρετοί, δεν κάνουν τη δουλειά τους. 

Γιατί δεν μπορεί να κινητοποιείται όλη η Αθήνα, τόσοι κάτοικοι, οι αιρετοί τί κάνουν? 

Εμείς γιατί τους εκλέξαμε? Για να κάνουμε εμείς τη δουλειά? Αν είναι έτσι, ας 

φύγουνε οι αιρετοί, να γίνουν εκλογές, να πάμε εμείς, μπας και το κάνουμε 

καλύτερα..δεν ξέρω τί να πω δηλαδή!  

Για μας είναι ένα ευρύτερο πλαίσιο που ονομάζεται αισθητική της πόλης και 

νομίζω ότι όλα αυτά που είπαμε είναι μέσα σε αυτό, και οι υπερβολικές λειτουργίες 

των καταστημάτων και η καθαριότητα και η εμφάνιση της πόλης είναι τραγική. 

Θεωρούμε όμως ότι υπάρχει συγκεκριμένο σχέδιο πολιτικό από πιο ψηλά, για 

μεταφορά του κέντρου, και το έχουμε εντοπίσει πολλές φορές αυτό, όταν το 

ψάχνεις πιο πολύ, θεωρούμε ότι το κέντρο μεταφέρεται προς το Φάληρο. Αν δείτε 

όλα τα κονδύλια, τα ΕΣΠΑ, τα οτιδήποτε, γίνονται για έργα προς το Φάληρο, οπότε 

θεωρώ και είναι και μία καλή ευκαιρία αφού μας καλέσατε όλους μαζί, να 

κινητοποιηθούμε όλοι μαζί για να μείνει το κέντρο στο κέντρο. Στο κέντρο δε 

δίνονται λεφτά. Έχει εξαγγελθεί μία ανάπλαση, εξαγγέλθηκαν 2 τότε, στον Άγιο 

Παντελεήμονα και δε θυμάμαι-κάπου αλλού, δεν έγινε καμία. Το ότι εξαγγέλθηκαν 

δε σημαίνει και ότι θα γίνουνε. Το να μετακομίσει η Εθνική Βιβλιοθήκη κάτω στο 

Φάληρο, χάνει το κέντρο ένα πολύ σημαντικό ιστορικό κτίριο και το τελευταίο που 

θέλω να πω είναι η παραχώρηση των δημοτικών κτιρίων αλλά και των δημόσιων 

χώρων, έχουμε διαπιστώσει ότι τα δημόσια κτίρια παραχωρούνται με αδιαφανείς 

διαδικασίες. Είτε αυτό ονομάζεται Αγορά της Κυψέλης, που έκανε μία 

διαβούλευση, όντως μη θεσμική, το φρουραρχείο που δόθηκε ως δωρεά ο 1ος 

όροφος στο Σώρος, ποτέ δε μας είπε κανείς γιατί επιλέχθηκε αυτό το κτίριο ή και το 

ισόγειό του ως Αλληλεγγύη, ως Δομές Αλληλεγγύης. Ποτέ δε μας είπανε γιατί αυτό 

το κτίριο και όχι κάποιο άλλο. Η βίλα Αμαλίας μάθαμε ότι αποφασίστηκε να γίνει 

σχολείο , εμείς δεν ενημερωθήκαμε ποτέ για τίποτα, για να καταθέσουμε. 

Τελοσπάντων, δεν υπάρχει διαφάνεια στις διαδικασίες.” 

  

 

 

Μ. Μ.(ετών 50+), νο8, (πρώην κάτοικος, διατηρεί κατάστημα επί της 3ης 

Σεπτεμβρίου)  

  
“Το ’71 ήταν μία περιοχή η οποία ήταν πάρα πολύ καλή. Ήταν καλύτερη από το 

Κολωνάκι, με την έννοια ότι ήταν ακριβή μεν, αλλά μάζευε και κόσμο που είχε να 

κάνει με τέχνες και με γράμματα. Υπήρχε στην Ιουλιανού το ‘Αλκυονίδα’ το οποίο 

ήταν ένα σινεμά που είχε μόνο καλής ποιότητας ταινίες, ευρωπαϊκό 

κινηματογράφο κλπ και ανατολικών χωρών. Κάτω από την πλατεία Αμερικής είχε 

το ‘Studio’, κινηματογράφος ιδιαίτερος με ιδιαίτερες προβολές που μάζευε 
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ιδιαίτερο κόσμο. Υπήρχαν πάρα πολλά θέατρα τα οποία δεν έπαιζαν 

επιθεωρήσεις. Ήταν σοβαρά θέατρα. Καταρχάς του Κουν το οποίο ήταν λίγο πιο 

κάτω. Το Πολυτεχνείο λειτουργούσε με όλες του τις σχολές (μηχανολόγοι, πολιτικοί, 

καλών τεχνών)και οι καθηγητές οι οποίοι έχουν μία οικονομική ευμάρεια έμεναν 

εδώ. Καλλιτέχνες, άνθρωποι του θεάτρου, εκπαιδευτικοί..μεσοαστική τάξη μεν, 

αλλά για την εποχή μορφωμένοι δε. Με μία λέξη ‘κουλτουριάρηδες’. Ενώ στο 

Κολωνάκι δεν ήταν έτσι. Πήγαιναν αυτοί οι οποίοι είχαν λεφτά πχ αυτός που είχε 

λεφτά από εμπόριο χαρτιών τουαλέτας. Αυτή ήταν η κατάσταση τότε. Εδώ δίπλα 

έμενε μία κυρία η οποία λεγόταν Νίδερ, ο πατέρας του άντρα της ήταν Γερμανός, 

ήταν αυτός που έφτιαξε το τρένο από την Αθήνα στο Μεσολόγγι. Και στο 

Μεσολόγγι έκανε το σταθμό..πήρε ένα τεράστιο μέρος του Μεσολογγίου, το μισό 

Μεσολόγγι δικό τους. Στον 2ο όροφο στο 75 της 3ης Σεπτεμβρίου. Τεράστια 

περιουσία. Υπήρχαν δηλαδή άνθρωποι με πάρα πολλά λεφτά και πολύ μεγάλη 

επιφάνεια που επέλεγαν την περιοχή.  

Οι πρώτες πολυκατοικίες χτίστηκαν το ’50 κάτι, δημιουργήθηκε νωρίς ο ηλεκτρικός, 

υπήρχε η Πατησίων που είναι μεγάλος δρόμος σε σχέση με το Κολωνάκι. Εδώ 

υπήρχε πιο εύκολη μεταφορά. Όλα δίπλα. Στο πάρκο το ‘Green Park’, θέατρα 

ανοιχτά το καλοκαίρι, μουσική σκηνή, ο Οικονόμου πχ. Μαζευόταν κόσμος και 

καλός κόσμος. Σαν παιδί, το ’70-’73 παίζαμε άνετα στη Βικτώρια. Η πλατεία 

Βικτωρίας ήταν πανάκριβη. Μέναμε πάνω στην πλατεία. Δεν πλησίαζες να 

νοικιάσεις ή να αγοράσεις στα διαμερίσματα των πολυκατοικιών πέριξ. Είχα μία 

φίλη που έμενε στη Μαυρομματαίων  που ήταν ο ακριβότερος δρόμος της 

Αθήνας, μετά την Ηρώδου του Αττικού. Εποχή ’70 κάτι. Πηγαίναμε στο πάρκο, 

παίζαμε μόνοι μας μέχρι τις 23:00, ξέραμε μόνο ότι αν δούμε κάποιον περίεργο να 

μην πάμε κοντά. Αυτό, τίποτα άλλο. Κυκλοφορούσες μέχρι το ’80, 18 χρονών παιδί 

στην Αχαρνών για παράδειγμα 00:00-00:30 την νύχτα, κορίτσι μόνη σου και δεν 

είχες κανένα πρόβλημα, το πολύ πολύ να σου έλεγαν ‘τι ωραία που είσαι’! Και εγώ 

έφυγα από την Ελλάδα για σπουδές το ’81-’82 και γύρισα το ’91. Έμεινα 10 χρόνια 

εξωτερικό και όταν ήρθα στην πλατεία Βικτωρίας ήδη το ’91, δεν την αναγνώριζα! 

Η μαμά μου έμενε πλατεία Βικτωρίας μέχρι πριν ένα χρόνο, μέχρι που μετακόμισε 

και μένει με μία φίλη της στο Κολωνάκι για να έχουν παρέα.  

Όταν άρχιζαν να έρχονται ξένοι, δεν ξέρω ποια εποχή, από την ανατολική Ευρώπη, 

υπήρχε στην Αλκιβιάδου ή στην Αλκαμένους, δε θυμάμαι το δρόμο, μία καθολική 

εκκλησία των Πολωνών και το σχολείο τους. Οι Πολωνοί μας ενοχλούσαν διότι 

όταν έπιναν πολύ, τις μπύρες τους, ήταν μονίμως μεθυσμένοι..κατά τα άλλα είχαν 

μία κουλτούρα όταν πρωτοήρθαν οι Πολωνοί και κάποιοι από την Ανατολική, οι 

οποίοι δε ν πολυενοχλούσαν. Αυτοί κρατιόντουσαν κάτω από την Αχαρνών. Και 

λέγαμε ότι η Αχαρνών ήταν το όριο. Άρα η Βικτώρια παρέμενε μία πολύ 

αναβαθμισμένη περιοχή διότι ξέραμε το σταθμό Λαρίσης, την πλατεία Αττικής σαν 

υποβαθμισμένες, όχι πάνω από την Αχαρνών.  

Αργότερα ήρθαν και άλλοι ξένοι και από άλλες εθνικότητες. Ήρθαν και κάποιοι 

Αλβανοί. Αυτοί όλοι άρχισαν να πηγαίνουν σε μέρη, φτάσανε στον Άγιο 

Παντελεήμονα. Ο Άγιος Παντελεήμονας χάλασε, αλλά ποτέ δεν ήταν όμως και 

Βικτώρια. Εμείς πηγαίναμε σαν παιδιά, πάλι έμενε κόσμος, οικογένειες κλπ, αλλά 
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πιο ‘φτωχοί’ άνθρωποι. Ήταν πιο φθηνά τα ενοίκια, πιο φθηνές οι κατασκευές, τα 

σπίτια. Γιατί εδώ, έμπαινες μέσα και σου έλεγε ‘είναι δρύινες οι πόρτες ή το πάτωμα 

είναι οξιά’. Και φτάσανε μέχρι τον Άγιο Παντελεήμονα όπου ο Άγιος 

Παντελεήμονας μάζευε και λίγο ‘δεύτερο κόσμο’, δηλαδή στυλ ψιλό-χούλιγκαν, 

παιδιά της εφηβείας λίγο με το ποδόσφαιρο, λίγο με το έτσι με το αλλιώς. Όριο 

λοιπόν η Αχαρνών. Κάποια στιγμή αρχίσαμε να βλέπουμε μαγαζιά στην Αχαρνών. 

Ξένων. Mini markets και τέτοια. Λίγα και προωθήθηκαν στη Φυλής. Η Φυλής ήταν 

ένας δρόμος, ο οποίος, έμενε παλαιώθεν το ’75 που θυμάμαι μία φίλη της μαμάς 

μου που ήταν καθηγήτρια πανεπιστημίου. Τοπογράφος. Υπήρχαν τότε οίκοι 

ανοχής. Είχε πέντε σπίτια, απλά δεν πήγαινες εκεί που είχε το φωτάκι. Δεν 

ενοχλούσε σε κάτι άλλο. Δηλαδή δεν βλέπαμε κάτι. Ούτε ήταν οι ‘κυρίες’ απέξω. 

Έβλεπες απλά ένα φωτάκι. Και δεν γίνονταν φασαρίες. Αυτός ο δρόμος είχε τις 

προδιαγραφές να χαλάσει, λόγω των οίκων ανοχής. Οπότε χάλασε και η Φυλής. 

Έφυγε ο κόσμος από τη Φυλής, ανέβηκε στην Αριστοτέλους και πάνω. Και 

θυμάμαι ότι μέχρι πριν λίγα χρόνια λέγαμε ‘αποκλείεται οι ξένοι να φτάσουν στην 

Αριστοτέλους’. Είναι σύνορο. Δεν πρόκειται ποτέ να πάθει κάτι η Βικτώρια. Ήταν 

τόσο ακριβά τα ενοίκια, τα σπίτια, πιο ακριβά από το Κολωνάκι, ο κόσμος που 

έμενε ήταν super duper. Οπότε λες αποκλείεται. Πώς θα νοικιάσει ο φτωχός ξένος 

όταν θέλει χ λεφτά. Πριν 8 με 10 χρόνια, έφυγα από εδώ και πήγα στον Άλιμο, 

ήμουνα ανάμεσα στο να φύγω στον Άλιμο, διότι είχε χαλάσει η περιοχή εδώ και 

στο να μείνω απέναντι από το μαγαζί μου στη Φερρών. Βρήκα 3άρι στη Φερών 

στο 2ο όροφο, χωρίς ιδιαίτερο μπαλκόνι, ανάμεσα στη 3ης Σεπτεμβρίου και την 

Πατησίων. Πολύς θόρυβος, η κουζίνα δεν ήταν ανακαινισμένη και το μπάνιο το 

ίδιο, το σαλόνι ήταν ανακαινισμένο και ζητούσε ακατέβατα 750 €. Την ίδια εποχή, 

πηγαίνοντας στον Άλιμο, σε διπλοκατοικία με κήπο 1 οικοδομικό τετράγωνο, το 

οποίο μοιραζόμουν με την ιδιοκτήτρια. Αλλά γκαζόν, τριανταφυλλιές, μηλιές, τα 

πάντα όλα, έδινα 450 €. 

Όταν γύρισα το ’90-’91 βρήκα μία περιοχή..κοντά στην Αχαρνών είχε ήδη χαλάσει. 

Ξαφνικά είδα ένα καφενείο που είχε ναργιλέδες και μάζευε…  

Έχω γεννηθεί το ’61, όταν ήμουν 17-18-19 δηλαδή το ’79-’80-’81 η πλατεία ήταν 

γεμάτη τραπεζάκια. Όλη. Ομπρέλες και τέτοια. Όλη η πλατεία. Είχε διαδρομάκια 

μόνο και πολλά φυτά και είχε το Flocafe το οποίο λεγόταν Φλόκας ο οποίος είχε 

πολύ καλό καφέ κλπ και έφτιαχνε την καλύτερη τούρτα σοκολάτα παγωτό της 

Αθήνας. Ήταν γνωστό, δηλαδή ερχόντουσαν από οοοοόλη την Αττική να πάρουν 

το ‘σικ’..ναι.. Και εκεί που είναι το Εverest τώρα, αυτό ήταν ένα ζαχαροπλαστείο το 

Πέρφεκτ. Αυτό ανήκει στον Πανταζόπουλο, όπως και το δίπλα (σσ. εννοεί το 

κατάστημα Perfect Toys στην 3ης Σεπτεμβρίου), όπως και το Perfect Toys στη 

Χέυδεν. Είναι του Πανταζόπουλου. Το Πέρφεκτ ήταν ιδιόκτητο, το Εverest πληρώνει 

ενοίκιο τώρα στον Πανταζόπουλο. Αυτός λοιπόν είχε εξαιρετικά γλυκά, γιατί ο 

Φλόκας είχε κάτι σοκολατοειδή και όχι πολλά γλυκά. Ήταν γνωστός για τους 

καφέδες. Αυτός ήταν γνωστός για τα γλυκά και έφτιαχνε φράουλες με σαντιγί που 

ήταν απίστευτες. Και έρχονταν πάλι από όλη την Αθήνα. Έβλεπες την κυρία τη 

σιννιέ που θα βάλει το καπέλο και τα γαντάκια της, το μαργαριταρένιο κολιέ να 

κάτσει με την κολλητή της να πιούνε καφέ.. πολύ περισσότερο από τη Φωκίωνος. 
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Και η Φωκίωνος είχε πολύ καλό κόσμο και μάζευε, αλλά εδώ ήταν πιο σικ. Το ’90 

κάτι όταν ήρθα είχαν κλείσει αυτά τα μαγαζιά. Είχε και άλλα. Είχε συμβολή Χέυδεν 

και Πατησίων λίγο πιο μέσα. Ο Πανταζόπουλος εδώ απέναντί μου, το νοίκιαζε σε 

ένα φαρμακοποιό, ο οποίος έβγαινε το ’70 κάτι και έλεγε ‘Σικάγο γίναμε’ γιατί 

κάποιος μάλωνε με κάποιον κλπ και τράβαγε τα μαλλιά του! Τον έχουμε μελετήσει 

πολλές φορές τώρα..  

Στην Πατησίων που είναι τώρα το πώς το λένε, το ‘Χωριάτικο’, ήταν ένα 

ζαχαροπλαστείο που λεγόταν ‘Τέλειον’. Αυτό που πήγε στην Ιθάκης. Αυτό λοιπόν 

είχε την καλύτερη τάρτα φράουλας με σαντιγί φρέσκια σε όλη την Αττική. Ουρά 

γινόταν. Δηλαδή αν λέγαμε το ‘Κοσμικόν’ για το γαλακτομπούρεκο, αυτό ήταν κάτι 

άλλο, δεν συζητάμε τώρα.. Είχαμε πολλά καλά ζαχαροπλαστεία..Σιγά σιγά 

κλείσανε. Δεν έμεινε κανένα. Ένα εξαιρετικό που είχαμε έκανε την καλύτερη 

νουγκατίνα. Ένας που δε θυμάμαι πώς τον λέγανε στη Χέυδεν, την κάτω μεριά, 

απέναντι από τη Βίλα Αμαλία, αυτός πέθανε. Ήταν ηλικιωμένος. Εξαιρετικός 

ζαχαροπλάστης. Πέθανε, έκλεισε. Δεν είχε και παιδιά, δεν είχε τίποτα. Το ‘Τέλειον’ 

του το ζητήσανε για ιδιοχρησία. Γι αυτό έφυγε από εδώ και πήγε στην Ιθάκης και 

τρίχες..δεν έκανε τίποτα. Το Φλόκα δεν ξέρω γιατί και πώς. Το γύρισε σε Flocafe. 

Υπήρχε πρόβλημα από ένα σημείο και μετά, δεν ξέρω ποιος δήμαρχος..μάζεψε τα 

τραπεζάκια στην πλατεία. Και του Φλόκα είχε λίγο περιθώριο για 5-10 τραπέζια στο 

πεζοδρόμιο. Το Πέρφεκτ όμως δεν είχε περιθώριο για τραπέζι.  Το έκλεισε το 

ζαχαροπλαστείο και το νοίκιασε. 

Τώρα..τα επόμενα είναι πολύ δυσάρεστα, διότι, μάλιστα το συζητούσα με την Έλλη 

η οποία είναι αντιδήμαρχος πολιτισμού, είναι πελάτισσα και φίλη μου, και 

συζητάγαμε τα χάλια μας, της πλατείας. Πώς θα φύγουν οι ξένοι από τη στιγμή 

που δεν υπάρχουν τραπεζάκια. Δεν κατεβαίνει κανένας. Όποιος κατεβαίνει 

τρέχει..εε..δεν γίνεται..Προφανώς..Άμα πάμε να κάτσουμε εμείς..εκεί δίπλα θα είναι 

ο άλλος να αφοδεύει..Μην τρελαθούμε.. 

Σιγά σιγά άρχισε να φεύγει ο κόσμος..εμένα με ρωτάνε συνέχεια αν είμαι 

καινούργιο μαγαζί.. καινούργιοι άνθρωποι έχουν έρθει. Έχει αλλάξει η σύσταση. 

Όλοι μου οι πελάτες που τους ξέρω και τους θυμάμαι παλαιόθεν μένουν σε τρελές 

περιοχές εκτός. Μελίσσια, Βούλα, Γλυφάδα, όλα τα προάστια που αναπτύχθηκαν 

κάποια στιγμή πάρα πολύ. Κάποιους τους βλέπω..Χριστούγεννα και Πάσχα. 

Έρχονται να ψωνίσουν, ειδικά για Πάσχα λαμπάδα. Είναι όλοι όχι σε άλλη περιοχή 

εντός Αθήνας, δεν φύγανε από εδώ για να πάνε πχ Ζωγράφου. Πήγανε προάστια, 

βόρεια ή νότια. Και φύγανε σε καλά προάστια. Δεν έφυγε κανείς να πάει Περιστέρι. 

Γιατί από τη στιγμή που ζεις σε ένα άλφα βιοτικό επίπεδο, θα φύγεις από εδώ για 

να πας στο Πανόραμα της Βούλας. Δε θα πας στον Υμηττό. Ούτε στη Δάφνη. Οι 

πελάτες μου είναι όλοι έτσι. Ο ένας μένει στον Άγιο Στέφανο, η άλλη στην Εκάλη, η 

άλλη μένει Μελίσσια, ας πούμε. Αυτό. Γλυφάδα, Βούλα, Άνω Βούλα. Έχουν φύγει 

εκεί. 

Από τη στιγμή λοιπόν που έφυγε ο καλός ο κόσμος τα σπίτια μείνανε χωρίς να 

μπορεί να τα νοικιάσει κανείς. Οι τιμές κρατήθηκαν. Δε θέλανε να βάλουνε ξένους. 

Δεν βάζω ξένους στο σπίτι μου. Γιατί όσοι βάλανε στην αρχή..Στην πολυκατοικία 

που έμενα η οποία ήταν γωνία Ιωάννου Δροσοπούλου και Κοδριγκτώνος, 
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απέναντι από το πάρκο, είχανε νοικιάσει στον 4ο όροφο ένα διαμέρισμα σε ένα 

ζευγάρι από το Πακιστάν. Μόνο που εκεί έμεναν πάνω από 20 άτομα..και υπήρχε 

μία μυρωδιά με τα κάρυ, με τα έτσι με τα αλλιώς και γενικότερα μία κατάσταση η 

οποία ήταν πολύ περίεργη. Οπότε όταν είδαν αυτό, στην αρχή μιλάω, δεν θέλανε 

να το νοικιάσουν σε ξένους. Τουλάχιστον όχι πάνω από την Αριστοτέλους. Τα 

σπίτια όμως έμειναν ξενοίκιαστα. Κανείς δεν ερχόταν. Ήδη είχαν φύγει. Και 

κυκλοφορούσε ότι είναι υποβαθμισμένη η περιοχή. 10 χρόνια πριν. Δηλαδή τότε 

που έφυγα εγώ. Κρατούσαν τις τιμές εν τω μεταξύ. Σου έλεγε δηλαδή 700 ευρώ. Και 

γιατί να έρθω εγώ με 700 ευρώ? Υπήρχε όμως ακόμα κόσμος που με το μετρό του, 

τις εύκολες συγκοινωνίες, την πρόσβαση στο κέντρο.. Φυσικά όλα τα άλλα είχαν 

κλείσει. Οι κινηματογράφοι, το Πολυτεχνείο δεν είναι πια εδώ.. Όλη αυτή η 

κατάσταση που υπήρχε, δεν υπήρχε πλέον, αλλά υπήρχε η εύκολη πρόσβαση. 

Οπουδήποτε στην Αττική. Βέβαια, μετά άρχισαν να εμφανίζονται πολύ 

περισσότεροι ξένοι, αυτό το γνωρίζουμε. Παντού. Εξαθλιωμένοι. 

Και το θέμα είναι ότι κάποια στιγμή, την ίδια χρονική περίοδο, συνέβησαν 3 

γεγονότα. Το ένα είναι, δεν ξέρω από πού, και πώς ήρθανε ξένοι από την Κρήτη, 

πολύ λένε ότι ο Σύριζα.. οι οποίοι πήγανε στη Νομική και κάνανε κατάληψη. Και 

φύγανε από τη Νομική συνοδεία ΜΑΤ και μας ήρθαν εδώ, Πατησίων και Ηπείρου, 

στη βίλα..δε θυμάμαι τώρα πώς τη λένε. Όπου έκλεισε και το μετρό. Το μετρό 

λέγανε ότι 3 μήνες θα το κλείνανε. Μας είχανε πει στην αρχή 1 μήνα, μετά μας 

είπανε 3, το οποίο ήταν πάρα πολύ έτσι κι αλλιώς. Σε μία περιοχή που ισορροπεί σε 

μία ισορροπία τρόμου. Προσπαθεί να κρατήσει την παλιά της κατάσταση, η οποία 

όμως δεν κρατιέται..Έρχονται συνέχεια ξένοι. Δεν μπορείς να κόψεις το μετρό. 

Δηλαδή αυτό λες και ήτανε..λες και ήτανε σχέδιο! Άντε σηκωθείτε να φύγετε, να 

πέσουν οι τιμές, να το κάνουμε κάτι μετά. Λέω εγώ τώρα..Ήταν κάτι που πέρασε 

από το μυαλό όλων μας! Το μετρό έμεινε κλειστό 1 χρόνο. Φύγανε πάρα πολλά 

γραφεία και πάρα πολλές εταιρείες. Αφού δεν βολεύει πια. Ήταν εδώ γιατί βόλευε. 

Και τους εργαζόμενους και τον κόσμο που θα έρθει να σε δει. Κάνανε υπομονή 

κάμποσο καιρό και σου λέει δεν πάει άλλο..φεύγουμε. Και κόσμος! Δεν έχεις πλέον 

τη βοήθεια του μετρό. Δηλαδή υπάρχει το εξής. Εγώ μένω στα νότια προάστια. 

Έπρεπε λοιπόν να κατέβω στην Ομόνοια και από την Ομόνοια να έρθω εδώ με τα 

πόδια. Σε μία φάση όπου περπάταγες 9 το πρωί και αν έβλεπα μία φάτσα η οποία 

θεωρούσα ότι ήταν ελληνική, ένιωθα μία αγαλλίαση! Διότι ένιωθα ένα φόβο. 9 η 

ώρα το πρωί. Και πρέπει αν κάνω αυτή την κίνηση το πρωί και το βράδυ όταν 

φεύγω. Να πάω στην Ομόνοια. Πάρα πολύ δύσκολο πράγμα. Οπότε φεύγω λες! 

Δεν μπορώ να μείνω εδώ. Πώς θα κινηθώ? Τι θα κάνω? Θα παίρνω ταξί? Και την 

ίδια στιγμή όπου έχουμε το μετρό σκοτώσανε το Μανώλη για την κάμερα. 

Θέλω να πω ότι ήρθαν πιο πολλοί μετανάστες εδώ πέρα λόγω..Τουλάχιστον 

εκδηλώθηκε αυτό πιο έντονα με το κλείσιμο του τρένου. Οι μετανάστες, πιστεύω, οι 

οποίοι δεν έχουν μία φροντίδα ή κάπου να μείνουνε τέλοσπάντων και σέρνονται 

σαν τους άστεγους από εδώ και από κει..Όταν έχεις μια περιοχή η οποία..Δεν πάνε 

να μείνουνε στο Σύνταγμα..στην πλατεία Συντάγματος με όλο αυτό τον κόσμο και 

την κίνηση! Κάπου αλλού πρέπει να πας να μείνεις. 
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Και τον Μανώλη ήξερα, και τη γυναίκα του και την πεθερά του, γιατί ψωνίζανε από 

εδώ. Είναι μια γειτονιά 10 μέτρα! Ήταν τραγικό όλο αυτό το πράγμα. Και ο τρόπος 

που έγινε. Ο χρόνος που έγινε. Όλο αυτό ήταν φρικιαστικό. Το θέμα είναι ότι έγινε 

μία άγρια δολοφονία για μία κάμερα. Η οποία κάμερα μπορεί να πουλήθηκε 50 

ευρώ. Δηλαδή η ζωή για το τίποτα. Αυτό είναι πάρα πολύ τραγικό γεγονός από 

μόνο του. Έτυχε και ήταν ξένοι. Φαντάζομαι ότι σε οποιοδήποτε πλάτος και μήκος 

της γης, γίνονται δολοφονίες, μία ληστεία..Όμως ο κόσμος εδώ εξαγριώθηκε, διότι 

ο τρόπος της δολοφονίας, το να σφάξεις έναν άνθρωπο για να πάρεις μία 

κάμερα δεν ήταν στην καθημερινότητα του Έλληνα μέχρι στιγμής. Ο Έλληνας 

μεταλλάσσεται όπως όλος ο πλανήτης. Αλλά μέχρι στιγμής ήταν σοκ διότι δεν το 

είχαμε ακούσει ποτέ στην Ελλάδα, τουλάχιστον στα καλά καθούμενα. Έτυχε να 

υπάρχει το θέμα, αλλά ναι-πήγαινε να πάρει την κάμερα για να πάει τη γυναίκα του 

να γεννήσει και να δει το μωρό- και όλο αυτό, θεωρώ ότι σε μία πολύ επικίνδυνη 

περιοχή, επικίνδυνη με την έννοια της ισορροπίας..Τα ΜΜΕ, μη χέσω, τα οποία 

πάντα κάνουν την τρίχα τριχιά, βρήκανε πάτημα. Η τραγική ιστορία. Λέγανε 

συνέχεια ‘ο Μανώλης και ο Μανώλης’. Δηλαδή τον ξέρανε? Ήταν πιασάρικη 

ιστορία. Το γεγονός είναι τραγικό. Τον άνθρωπο τον ήξερα. Ήξερα την οικογένεια. 

Δεν το μειώνω. Δε λέω κάτι. Και σίγουρα δεν μπορώ στην πόλη μου..έχω δικαίωμα 

στην πόλη μου να μπορώ να κυκλοφορήσω και να μην κινδυνεύω επειδή έχω ένα 

κινητό να με σφάξουν σαν αρνί στο πόδι. Μετά από 2-3 μέρες έγινε μία δολοφονία 

στα Κάτω Πατήσια. Ένας νεαρός Πακιστανός, το οποίο πέρασε στα πάρα πολύ 

ψιλά. Οι περισσότεροι δεν το ξέρουνε. Το περάσανε στις ειδήσεις έτσι. Και βγήκαν 

τα παλικαράκια της Χρυσής Αυγής, οι οποίοι κάνανε την επόμενη μέρα μία πορεία 

προς την Ομόνοια, όπου στην πορεία, άκουσα, είδα στο ίντερνετ, δεν ξέρω πώς 

έγινε, ότι υπήρχαν 20 κάτι άνθρωποι μαχαιρωμένοι στα νοσοκομεία και 

ξυλοδαρμένοι. Θεωρώ ότι όλο αυτό είναι τραγικό. Δηλαδή όσο τραγικό είναι το 

γεγονός αυτό καθεαυτό, τόση τραγικότητα έχει και η συνέπεια του γεγονότος. Και 

σίγουρα δεν βοηθάει μία περιοχή όλο αυτό. Εδώ μιλάμε για μία βία από όλες τις 

πλευρές. Έχουμε ταυτόγχρονα και ένα ρημαδιασμένο μετρό το οποίο δεν ανοίγει. 

Και μας αφήνουν 1 χρόνο χωρίς πρόσβαση. Δηλαδή, όλοι εμείς, εγώ πέρναγα για 

πόσο καιρό από το συγκεκριμένο σημείο που σκοτώσανε το Μανώλη για να έρθω 

στη δουλειά μου. Και έπρεπε να φύγω από το ίδιο σημείο κάθε μέρα. Σε όλα αυτά η 

αστυνομία δεν ήταν πουθενά. Έκανε μία εμφάνιση μετά τη δολοφονία. Μετά από 3 

μέρες τι γίνεται? Και δε μιλάω για τη δολοφονία. Για τη δολοφονία, εντάξει, βρίσκεις 

ποιος δολοφόνησε, τον πιάνεις, τον συλλαμβάνεις, δεν ξέρω εγώ τι κάνεις, δεν με 

ενδιαφέρει. Από την άποψη της αστυνομίας. Με ενδιαφέρει να μην μπορώ να 

περπατήσω. Όταν υποτίθεται, κοριτσάκι μου γλυκό, εάν εσύ με μία φίλη σου πάτε 

σε ένα παρκάκι και ανάψετε 1 τσιγάρο χασίς, θα σας συλλάβουν και θα σας 

περάσουν αυτόφωρο. Διότι απαγορεύεται στην Ελλάδα το χασίς. Μάλιστα! Ένα 

τσιγάρο για ιδία χρήση. Και θα καταγραφεί. Όταν περπατάς και κάνεις σλάλομ 

από τα πρεζόνια, εκεί δεν υπάρχει κανένας να τους μαζέψει? Τι θα πει τι θα τους 

κάνω? Τι με νοιάζει εμένα τι θα τους κάνεις. Και βεβαίως μιλώντας για τα πρεζόνια 

θα πω το εξής. Σε μία περιοχή η οποία έχει πρόβλημα, τα είπαμε προηγουμένως τα 

προβλήματα, έχουμε τους Χρυσαυγίτες Άγιο Παντελεήμονα. Έχουμε τους ξένους οι 
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οποίοι είναι ανεξέλεγκτοι, γιατί είναι απελπισμένοι, πεινάνε, έτσι μάθανε στη χώρα 

τους, δεν ξέρω πόσο αξίζει μία ζωή, και υπάρχει όλη αυτή η κατάσταση. Μου 

φέρνεις το ΟΚΑΝΑ σε αυτή την περιοχή? Το ΟΚΑΝΑ ήταν κάποια χρόνια 3ης 

Σεπτεμβρίου κοντά στην πλατεία Λαυρίου, στο πεζοδρόμιο που είμαστε τώρα. Είναι 

κοντά στην Ομόνοια. Ήταν το Πρώτων Βοηθειών παλιά. Αντί να πας στο 

νοσοκομείο, πήγαινες εκεί, σου κάνανε ράμματα, αντιτετανικό, πρώτες βοήθειες. 

Και είχε και ασθενοφόρα. Το οποίο άρχισε σιγά σιγά να καταργείται. Και κάποια 

στιγμή κάποιος είχε την πολύ φαεινή ιδέα να φέρει το ΟΚΑΝΑ. Σε μία περιοχή η 

οποία έχει πρόβλημα. 

Ήταν πιο πριν από το σκηνικό. Πριν το μετρό. Είχαμε πρόβλημα. Είχαμε ξένους και 

πρεζόνια. Δηλαδή έλεγες για όνομα του Θεού και της Παναγίας επιτέλους! 

Πελάτης δεν μπαίνει. Μπαίνουν μόνο πρεζόνια ‘δώστε μου λεφτά’. Καθόσουν εδώ 

και έβλεπες να περνάνε όσα πρεζόνια και εξαθλιωμένοι ξένοι. Άρα η περιοχή δεν 

αντέχει. Βάλτε στα νοσοκομεία μεθαδόνη. Σ το Ιπποκρράτειο που έχω πάει, είδα ότι 

εκτός από το κεντρικό κτίριο έχει και άλλα κτίρια. Βάλε ένα άλλο κτίριο στο 

νοσοκομείο να τους ελέγχεις, σε κάθε νοσοκομείο να δίνουνε μεθαδόνη. Γιατί δε με 

πειράζει το ΟΚΑΝΑ σαν ιδέα, με πειράζει το ότι απέξω από το ΟΚΑΝΑ γίνεται το έλα 

να δεις με τα ναρκωτικά. Ή 9 η ώρα το πρωί που πέρναγα, ήταν ξένες, κυρίως από 

την εμφάνιση το λέω, διάφορες κοπέλες που πουλάνε έρωτα και μιλάμε 20 με 30 

τώρα..δεν υπάρχει τίποτα, κανένας κάτι να κάνει για αυτή την περιοχή. Πιστεύω την 

αφήσανε να γίνει έτσι. Ίσως να είναι σενάριο φαντασίας, αλλά υπάρχει η 

περίπτωση να έγινε έτσι η περιοχή για να ανέβει κάποια στιγμή, έχοντας φύγει και 

έχοντας ξεπουλήσει αυτοί που μείνανε. 

Εγώ μεγάλωσα Διονυσίου Αεροπαγείτου και Ερεχθείου. Απέναντι από το Ηρώδειο. 

Μέχρι 12 χρονών που ήρθα στη Βικτώρια. Πηγαίναμε στην Πλάκα..ήταν μία 

περιοχή με μισογκρεμισμένα σπίτια, εγκαταλειμμένα νεοκλασικά..είχε πάρα 

πολλούς μεθύστακες, βρώμαγε κάτουρα και αφοδεύσεις, σπασμένα μπουκάλια, 

πολλές γυναίκες που πουλάγανε έρωτα, νταβατζήδες, υπόκοσμος τραγικός..και 

δεν πήγαινες, πήγαινες μόνο μέρα σε συγκεκριμένα μέρη. Από τη μια στιγμή στην 

άλλη, καθαρίστηκε η Πλάκα και πήγαινε τώρα εσύ να αγοράσεις σπίτι στα 

Αναφιώτικα! 

Εδώ η κατασκευή τω σπιτιών είναι εξαιρετική, δεν έχει σχέση με τα καινούργια στα 

προάστια. Δηλαδή μιλάμε για ξύλο, ξύλο, πάτωμα πάτωμα, μάρμαρο μάρμαρο! 

Θα γίνει πεζοδρόμηση από την Πανεπιστημίου μέχρι εδώ, για αυτό φτιάχτηκε το 

πάρκο, για αυτό έχουν κάνει το τεράστιο γκαράζ. Συζητιόταν ότι θα γίνει 

πεζοδρόμηση πάρα πολλά χρόνια. Και ότι θα γίνει το promenade της Αθήνας! 

Αυτό από όταν έκανε ο Χαραγκιώνης το κτίριο. Και πέρα από το κτίριο που έκανε ο 

Χαραγκιώνης, που λες εσύ τώρα, που δεν το ξέρεις, οκ ο άνθρωπος ή παίρνει 

ληγμένα ή κάνει ξέπλυμα ή κάτι ξέρει ή όλα μαζί ή κάτι άλλο που δεν το έχω σκεφτεί 

εγώ η ηλίθια. Παράλληλα εκτός από το κτίριο, έχει πάρει και κάτι πολύ μεγάλα 

μαγαζιά πάνω στην Πατησίων, δίπλα στο κτίριο, γράφουν ‘Χαραγκιώνης’ και είναι 

κλειστά. Αυτά..ακούστηκε κάποια στιγμή, τώρα εγώ μπορεί να λέω βλακείες, ότι το 

μαγαζί το έχει πάρει για τη γυναίκα του και την κόρη του για να βάλει Dona Karan 

και δεν ξέρω γω τι, οπότε αρχίζεις και γελάς..λες, τί Dona Karan? Ποιος θα τα 
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πάρει? Εποχή που εδώ δεν μπορείς να περάσεις από τους ξένους. Τότε τα έκανε 

αυτά. Πριν το θάνατο βέβαια. Μετά μαθαίνουμε ότι το Minion το οποίο είναι 

κλειστό, ότι θα πήγαινε το Υπουργείο, το οποίο μπορεί να πάει, δεν έχει πει όχι. Δεν 

ξέρεις..και θα γίνει και αυτό εδώ..το promenade της Αθήνας. Άρα η περιοχή, 

αγάπη μου, άπαξ και γίνει το promenade και καθαρίσει παντελώς, πού θα είναι 

οικονομικά? Πιο ψηλά και από το Κολωνάκι. Θα ξαναγυρίσει στην παλιά αίγλη. 

Πόσο θα κάνει το σπίτι που έχεις πάνω στη Βικτώρια? Ναι αλλά εγώ πώς θα σου 

το πάρω το σπίτι? Λέω εγώ τώρα σενάρια.. Θα στο πάρω 10? Είναι πολύ..Πώς θα 

στο πάρω 3?Λέω εγώ δεν ξέρω..Όπως έχουν ακουστεί από συμβολαιογράφους 

γνωστούς μου στο μαγαζί, που είναι of the record, δεν μπορούν να στο πουν 

αλλιώς, πάρα πολλοί πολιτικοί, επώνυμοι κλπ αγοράζουν διαμερίσματα, ό,τι 

μπορούν πάνω στην Πατησίων, ή έστω στην 3ης Σεπτεμβρίου. Και η κατάσταση 

τώρα, ναι, είναι πάρα πολύ καλύτερη. Από τότε που η αστυνομία έκανε ντου 

κάποιες μέρες και μάζευε, δεν ξέρω πού τους πήγαινε, άνοιξε το μετρό. Άρχισαν να 

φεύγουν και κάποιοι ξένοι από μόνοι τους. Παράλληλα έδωσε ο δήμος επιτέλους 

άδεια και γίνανε τα τραπεζάκια στην πλατεία και νομίζω ότι και το ΟΚΑΝΑ δεν είναι 

πια εδώ, δεν έχω περάσει πρόσφατα από εκεί. Όλα αυτά. Αλλά αυτά είναι απλά 

βήματα που φτιάχνεις την περιοχή μέσα σε μία μέρα. Ο κόσμος ακόμα δεν το 

ξέρει, δεν έχουνε γυρίσει. Το πρόβλημα είναι ότι όσοι γυρίζουν, γυρίζουν γιατί μέσα 

στην κρίση απέτυχαν, με την έννοια ότι δεν μπορούν πλέον να ζήσουν στο 

Πανόραμα της Άνω Βούλας. Και θυμούνται το πατρικό τους το οποίο είναι στη 

Φυλής.’ 

 

Ν. Χ.(ετών 35+), νο9 (επιχειρηματίας, Athenian Capitol)  

 
“Εμείς τα ακίνητα τα αγοράσαμε το ’99. Δεν είναι ένα. Είναι ένα, δύο, τρία, 

τέσσερα, πέντε οικόπεδα, τα οποία ξεκινήσαμε να τα αγοράζουμε το ’98-’99. Είναι 

15 χρόνια πίσω. Βεβαίως είχαμε αρκετές δυσκολίες για να μπορέσουμε να τα 

αναπτύξουμε γιατί ήταν δεσμευμένα από τον ΟΣΚ για να γίνουν σχολείο. Εμείς, 

είπαμε ότι κατά τη γνώμη μας, ήταν παράλογο να γίνει εκεί σχολείο, γιατί έχει πολύ 

μεγάλη κυκλοφορία..είναι η Ιουλιανού η οποία κατεβάζει πάρα πολύ κόσμο, πολλά 

αυτοκίνητα. Γιατί να κάνεις ένα σχολείο εκεί που μπορεί να το κάνεις ένα δρόμο 

μέσα..και είναι και ένα ακριβό οικόπεδο για σχολείο. Το σχολείο δεν χρειάζεται να 

είναι οικόπεδο προβολής, μπορεί να είναι πίσω και είναι και καλύτερο για αυτή τη 

χρήση. Άρα η ιδέα ξεκίνησε από το ’99.. από εκεί και η σκέψη να φτιάξουμε ένα 

κτίριο το οποίο θα ήτανε..θα είχε διάφορες χρήσεις, θα μπορούσες να παντρέψεις 

διάφορα πράγματα μέσα. Θέλαμε να φτιάξουμε το μουσείο του κλασικού 

αυτοκινήτου, το οποίο αξίζει να το δεις ακόμα και αν τα αυτοκίνητα δεν είναι κάτι 

που σε ενδιαφέρει ιδιαίτερα. Μπορείς άμα τελειώσουμε να σου ανοίξω να το δεις, 

διότι έχει και μία έκθεση ‘made by hellas’ με αυτοκίνητα τα οποία είτε σχεδιάστηκαν 

από Έλληνες, είτε φτιάχτηκαν στην Ελλάδα. Το pony για παράδειγμα. Το mini το είχε 

σχεδιάσει ο Ισιγόνης που ήταν Έλληνας της Σμύρνης. 

Η ουσία λοιπόν ήταν η εξής: Επειδή είναι κοντά στο Αρχαιολογικό Μουσείο και 

επειδή είναι στην πορεία των τουριστών, προσπαθούσαμε να βρούμε ένα κτίριο, 
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ένα μεγάλο χώρο να στεγάσουμε το μουσείο, το οποίο να είναι downtown. Επειδή 

θέλουμε μεγάλο χώρο, είναι πολύ δύσκολο να δεις μουσεία αυτοκινήτου να είναι 

μέσα στα κέντρα των πόλεων. Είναι από τα πολύ λίγα που είναι στο κέντρο της 

πόλης. Μουσεία αυτοκινήτου υπάρχουν αλλά όχι στα κέντρα, είναι σπάνιο. Και 

προσπαθήσαμε να βάλουμε και άλλες χρήσεις, οι οποίες θα κάνανε εδώ το 

μέρος, ας πούμε θα αναβάθμιζαν την περιοχή. Άρα, ήταν το ’99 που το 

ξεκινήσαμε. 

Ήτανε δύο οικόπεδα κενά και ένα οικόπεδο που είχε μία παλιά πολυκατοικία, άθλια, 

την οποία την γκρεμίσαμε και αφήσαμε τον χώρο κενό. Από εκεί που βγαίνουνε 

προς την 3ης Σεπτεμβρίου, εκεί υπήρχε κτίριο, δεν υπήρχε κενό δηλαδή. Άρα 

γκρεμίσαμε μία πολυκατοικία που ήταν άνευ αντικειμένου, ήταν άνευ σημασίας, 

απλά βασανιστήκαμε πάρα πολύ να την αγοράσουμε, γιατί είχε πολλούς 

ιδιοκτήτες, έπρεπε να πειστούν όλοι. Ήταν μία ταλαιπωρία. Οπότε αυτό έγινε. 

Φτιάξαμε, χτίσαμε εδώ πέρα, η γωνία αυτή ήταν κενή, χτίσαμε τη γωνία. Αυτά. Και 

φτιάξαμε και κάποια περιφερειακά κτιριάκια τα οποία είναι στην πλατεία. Δύο 

πεζόδρομοι οι οποίοι είναι κενοί. Υπήρχε άλλο ένα κτίριο που γκρεμίσαμε το οποίο 

είναι στο μεγάλο πεζόδρομο. Στον μεγάλο, όχι της Πατησίων. Εκεί έχει δύο 

δρόμους. Έχει ένα μικρό στενάκι το οποίο είναι κοντά σε μας και ένα δεύτερο το 

οποίο είναι λίγο πιο φαρδύ που είναι λίγο πιο μακριά στο άκρο του οικοπέδου μας. 

Εκεί πέρα το χώριζε ένα γιαπί που είχε μείνει εγκαταλειμμένο πολλά χρόνια, το 

οποίο επίσης γκρεμίσαμε και το αφήσαμε κενό. Το κάναμε ακάλυπτο. Θα 

μπορούσα να σου πω τελικά ο χώρος που κάναμε, καλύψαμε περίπου το ίδιο. Δεν 

πήραμε ένα οικόπεδο και καλύψαμε το 70%. Βγάλαμε δύο κτίρια, που είχαν κάλυψη 

100%. Αλλά το ένα ήταν ερειπωμένο, ένα γιαπί, ένα χάλι και το άλλο μια 

πολυκατοικία της κακιάς ώρας που γκρεμίστηκε. 

Ξεκίνησε η λειτουργία του το τέλος του ’09, αρχές ’10. Δηλαδή τώρα είμαστε στον 

4ο χρόνο. Θέλαμε να είναι στον περίπατο των τουριστών. Θέλαμε να σερβίρεται 

από τα ΜΜΜ που είναι η πλατεία Βικτωρίας, το μετρό. Είναι ακριβώς στο όριο του 

δακτυλίου. Άρα μπορεί ο κόσμος ακόμα και να παρκάρει στο γκαράζ και φτιάξαμε 

πολύ μεγάλο γκαράζ γι αυτό το λόγο, και να περπατάει ή να παίρνει το λεωφορείο 

και να πηγαίνει στο κέντρο της Αθήνας. Δηλαδή το σκεφτήκαμε αρκετά πολύ και 

προσπαθήσαμε να κάνουμε και το εξής: να συνδέσουμε τους διάφορους 

δρόμους, δηλαδή την Πατησίων με την 3ης Σεπτεμβρίου με την Ιουλιανού, με τις 

παρόδους,..όλο αυτό το πράγμα να υπάρξει μία σύνδεση, το οποίο νομίζω ότι 

μάλλον το πετύχαμε. Έχει γίνει αποτελεσματικά. Είναι μάλλον κατά κάποιο τρόπο 

πολεοδομική παρέμβαση, ιδιωτική όμως, γιατί δεν μπορώ να σου πω ότι είχαμε 

κάποια τεράστια βοήθεια..καμία..τότε, εμείς, αν θες, ήταν μία πρωτοποριακή ιδέα, 

που πήγαμε σε μία περιοχή που ακόμα και τότε ήταν υποβαθμισμένη. Δεν 

θεωρείτο η καλύτερη περιοχή της Αθήνας..περιοχή η οποία έχει φθίνει με τα 

χρόνια. Δηλαδή μετά τον πόλεμο, ήταν μία περιοχή πολύ καλή. Και έχουν μείνει 

κάποιες πολυκατοικίες, οι οποίες είναι πραγματικά εξαιρετικές, κάτι φοβερά 

θυρωρεία, κάτι φοβερές εισόδους..Δυστυχώς έπεσε. Έπεσε, έπεσε, έπεσε..Έχω την 

αίσθηση όμως ότι τελευταία έχει αρχίσει και υπάρχει μία αναστροφή. Δεν έχει γίνει, 

ας πούμε, η πιο καλή πάλι περιοχή της Αθήνας, αλλά υπάρχει μία αναστροφή. 
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Εγώ που ανεβοκατεβαίνω κάθε μέρα με το τρένο, καμία ώρα της ημέρας, ή της 

νύχτας δεν έχω αισθανθεί ανησυχία, μα καμία ποτέ. Υπήρχε βέβαια μία περίοδος, 

δηλαδή τι γίνεται..Ενδεχομένως η οικονομική κρίση την περιοχή να την κατέβασε και 

μετά λίγο να την ανέβασε. Τι εννοώ..Αυτή η περιοχή που είχε εγκαταλειφθεί από 

τους ιθαγενείς της, από τον κόσμο που είχε γεννηθεί εδώ πέρα και είχαν πέσει οι 

αξίες της, ήταν μία περιοχή που ήρθαν πολλοί οικονομικοί μετανάστες διότι ήταν 

πολύ φθηνότερα τα σπίτια. Ήρθαν, κάνανε τις δουλειές τους, μάλιστα υπάρχει και 

μία πολωνική κοινότητα, η οποία είναι και πολύ δουλευταράδες και πολύ άξιοι 

άνθρωποι. Κάτω από την Αχαρνών που είναι μία καλή κοινότητα. Τι έγινε 

λοιπόν..Όταν ήρθαν αυτοί οι άνθρωποι υπήρξε μία μικρή ανάκαμψη, ήρθε η 

οικονομική κρίση και πολλοί από αυτούς έχασαν τις δουλειές τους, διότι πολλοί 

από αυτούς δουλεύανε οικοδομή που ήταν από τους κλάδους που χτυπήθηκαν 

πάρα πολύ. Αυτοί λοιπόν οι άνθρωποι έμειναν χωρίς δουλειές και τους έβλεπες, 

δεν είχαν τι άλλο να κάνουν, μαζεύονταν στην πλατεία Βικτωρίας και 

καθόντουσαν. Καθόντουσαν 200-250 άτομα. Αυτό λοιπόν όμως επειδή ήταν και 

άνθρωποι που είχαν φτάσει, ξέρεις, στην οικονομική εξαθλίωση, δηλαδή ήταν 

πολύ δυσάρεστο, γεγονός ήταν ότι όταν περνούσες σε ψιλοχαζεύανε, δηλαδή 

ξέρεις, όταν ο άλλος πεινάει, είναι λογικό..Δυστυχώς η κρίση εντάθηκε και τι έγινε 

με αυτούς τους ανθρώπους? Πάρα πολλοί γυρίσανε πίσω στις πατρίδες τους. 

Οπότε δεν το βλέπεις πια αυτό το φαινόμενο. Δηλαδή η πλατεία έχει ξαναρχίσει να 

έχει παιδάκια και οικογένειες. Έχουν μείνει και αρκετοί οικονομικοί μετανάστες που 

δουλεύουνε, ασχολούνται με τα παιδάκια τους. Αλλά δεν έχεις πλέον την αίσθηση 

της ανησυχίας. Της ανησυχίας που ερχόταν από το γεγονός ότι έβλεπες πολλούς 

ανθρώπους που δεν είχαν δουλειές και μαζεύονταν όλοι μαζί..τα νεύρα είναι 

τσιτωμένα όταν είσαι φτωχός.  

Είναι πάντως γεγονός. Για μένα η κατάσταση θεωρώ ότι είναι πολύ καλύτερη από 

ότι πριν 1,5 με 2 χρόνια. Τη θεωρώ πολύ καλύτερη. Είμαι αισιόδοξος. 

Το κτίριο αυτή τη στιγμή έχει ένα χαρακτήρα ως εξής: πάνω πάνω είναι το μουσείο 

των αυτοκινήτων το οποίο έχει καλή επισκεψιμότητα, γίνονται πολλές εκδηλώσεις 

εκεί μέσα και εταιρικές εκδηλώσεις και κοινωνικές εκδηλώσεις. Γεγονός είναι ότι 

στην αρχή είχαμε μία δυσκολία να πείσουμε τον κόσμο για την πλατεία Βικτωρίας, 

‘μην ανησυχείτε, δε θα σας φάνε λάχανο’ κα πράγματι έχει ενταθεί αυτό το 

πράγμα, γίνονται πολύ ενδιαφέρουσες εκδηλώσεις και από εταιρείες και γάμοι. 

Έχουμε καταμετρήσει πάνω από 1000 δικηγόρους που έχουν τα γραφεία τους 

στην περιοχή και μηχανικούς. 3ος, 4ος, 5ος είναι το μουσείο και τα γραφεία μας. 1ος, 

2ος είναι οι σχολές ΔΕΛΤΑ. Διότι η ευρύτερη περιοχή είναι περιοχή σχολών. Οι 

οποίες πάνε μια χαρά και έχουν και πολλούς μαθητές. Και λειτουργεί αυτό το 

πράγμα. Στο ισόγειο έχουμε 3 καταστήματα τα οποία είναι έτσι και έτσι. Δεν είναι η 

καλύτερη εποχή. Οι σχολές ΔΕΛΤΑ λειτουργούν πρακτικά εδώ κι ένα χρόνο. Διότι 

είχαμε ένα πολύ μεγάλο κατάστημα, το SPRIDER το οποίο δυστυχώς χρεοκόπησε η 

εταιρεία. Οπότε το κατάστημα έκλεισε. Ήρθαν οι σχολές ΔΕΛΤΑ, το Σεπτέμβρη του 

’13. Φέρνει και κόσμο μέσα.  

Το ισόγειο είναι η εποχή που έχουμε ξεκινήσει να κάνουμε μισθώσεις για κάποιο 

καφέ που εξυπηρετεί τον κόσμο και τους φοιτητές. Πιστεύουμε ότι μπορεί να γίνει 
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γειτονιά. Έχω μεγάλη ελπίδα για την πλατεία που έχουμε. Η οποία είναι πάρα πολύ 

ωραία. Όαση στην περιοχή. Είναι ασφαλής και μάλιστα έχουν κάνει μία μικρή 

παιδική χαρά και έρχονται πολύ συχνά παιδάκια, και παιδικά πάρτυ έχουν κάνει 

γιατί είναι κλειστό. Στο υπόγειο το οποίο όμως έχει είσοδο κατευθείαν από το 

ισόγειο, είναι το σουπερμάρκετ Μαρινόπουλος. Οπότε είναι αυτά. Έχει αρχίσει και 

γίνεται και πιο γνωστό και έρχεται ο κόσμος. ‘Όταν θα μπουν και τα καφέ που 

θέλουμε για να εξυπηρετούν και την περιοχή και τους φοιτητές θα είναι ακόμα 

καλύτερα. Δυστυχώς είχαμε μία ατυχία. Βάλαμε ένα σουβλατζίδικο, το οποίο 

δυστυχώς ήταν ερασιτέχνης αυτός που το χει και δεν λειτούργησε καλά. Λειτουργεί 

ακόμα, αλλά υπολειτουργεί. 

Στο Γαλάτσι, θέλαμε να κάνουμε άλλο πράγμα. Θέλαμε να κάνουμε ένα εμπορικό 

κέντρο το οποίο είναι εκτός ιστού πόλης αν θες. Είναι στο κλειστό του Γαλατσίου. 

Πρακτικά τι θα κάναμε? Θα κρατάγαμε το κέλυφος όπως ήταν και μέσα θα 

κάναμε ένα εμπορικό κέντρο. Αυτό κόλλησε στις άδειες και πήγε περίπατο 

Πιστεύω ότι ναι το κέντρο είναι καλή ευκαιρία. Καλή ευκαιρία για διάφορα 

πράγματα. Δηλαδή στο κομμάτι του real estate μιλάω. Θέλει μία προσοχή στο τι 

θα κάνεις. Καλώς ή κακώς το κέντρο σήμερα έχει ένα πολύ μεγάλο όγκο 

κατοικιών, οι οποίες είναι και νέες, άρα το να γυρίσεις να φτιάξεις σπίτια είναι ένα 

δύσκολο εγχείρημα και θέλει πάρα πολύ μεγάλη προσοχή..να πας να δεις τι 

ακριβώς θα ζητούσε ο κόσμος, ώστε να μπορέσεις να δώσεις τέτοιες λειτουργίες 

που να τα κάνεις πιο ελκυστικά. Αν θα πρέπει να είναι μικρά, αν θα πρέπει να είναι 

μεγάλα, με ποιον τρόπο θα τα φτιάξεις, αν θα πρέπει να είναι, ξέρω γω, να έχουν 

κάποιες άλλες λειτουργίες, κοινές για τους ενοίκους, αυτό είναι ένα πρόβλημα 

όμως τώρα, γιατί ο κόσμος δεν πληρώνει κοινόχρηστα, οπότε αυτά δεν μπορούν 

να υποστηριχθούν. Η κατανάλωση έχει πέσει, αλλά πιστεύω ότι σιγά σιγά θα 

αρχίσει να ανακάμπτει, άρα τα καταστήματα του κέντρου θα αρχίσουν να 

αναπνέουν ξανά. Ένα πλεονέκτημα του κέντρου είναι τώρα δεν έχουμε τόσο 

έντονες πορείες και διαδηλώσεις οι οποίες είχαν διαλύσει, αν θες, η οικονομική 

διάλυση του κέντρου ξεκίνησε από αυτούς τους 2 λόγους, την οικονομική κρίση 

που ούτως ή άλλως έριξε το διαθέσιμο εισόδημα αλλά και τις πορείες και τις 

διαδηλώσεις οι οποίες διέλυσαν τα καταστήματα, δεν κατέβαινε κανένας. Κανένας, 

κανένας, κανένας. Θυμάμαι είχαμε ένα μισθωτή στην πλατεία Κοραή, ο οποίος 

μου λεγε, ξέρω γω, του χα νοικιάσει ένα κατάστημα 1.000 ευρώ και ήρθε και μου 

λέει ‘οκ, μετά από ένα, ενάμισι χρόνο, θέλω να σου δίνω 500 ευρώ’. Γιατί χρυσέ 

μου άνθρωπε, του λέω  θέλεις να δίνεις 500? Μου λέει..κοίταξε να δεις..Όποτε 

λειτουργώ, είμαι πάρα πολύ ευχαριστημένος. Αλλά λειτουργώ τις μισές μέρες. 

Επειδή λοιπόν λειτουργώ τις μισές μέρες, το 1.000 που είχα υπολογίσει για ένα 

χρόνο είναι κανονικό, αν λειτουργούσα ένα χρόνο. Επειδή λειτουργώ το μισό, 

δηλαδή δεν έπεσα λάθος στον υπολογισμό μου, λείπουν όμως τα μισά. Άρα 

μοιραία δεν μπορώ να το υποστηρίξω. Αυτό το πράγμα όπως καταλαβαίνεις 

διέλυσε τα καταστήματα γιατί δεν μπόρεσαν όλοι να αντέξουν.  

Η πεζοδρόμηση πιστεύω ότι θα δώσει έτσι μία αίγλη. Έχω μεγάλη ελπίδα στο θέμα 

του τουρισμού. Αν η Αθήνα γίνει πιο ελκυστική προς τους τουρίστες και πιο φιλική 

για να μπορεί να περπατήσει, να σταθμεύσει κάπου ένα πούλμαν και να μπορέσει 
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να περπατήσει, να κάνει μία βόλτα, να δει κάποια αξιοθέατα, να γίνει επιτέλους ο 

περίπατος προς το Αρχαιολογικό Μουσείο, το οποίο, αν θες, έχει υποβαθμιστεί σε 

σχέση με το Μουσείο της Ακρόπολης. Δηλαδή όλοι πάνε στο μουσείο της 

Ακρόπολης. Τελεία. Που είναι τρομερό, εξαιρετικό, υπέροχο, δεν υπάρχει καμία 

αμφιβολία. Πλην, όμως, το Αρχαιολογικό μουσείο έχει αμύθητους θησαυρούς, 

περισσότερους θησαυρούς. Αλλά δεν προβάλλεται, έχει μείνει χωρίς κεφάλαια. 

Είναι μία δυσάρεστη κατάσταση. 

Δεν υπάρχουν χρήματα, δεν υπάρχουν χρήματα. Το Μουσείο Ακρόπολης ήταν 

στρατηγική απόφαση να χρηματοδοτηθεί, λειτούργησε λοιπόν, άνοιξε και είναι το 

καινούργιο που φέρνει τον κόσμο. Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι είναι σε μία 

πάρα πολύ ωραία βόλτα. Πεζόδρομος, έτσι..Είσαι κάτω από το Ηρώδειο, κάτω 

από την Ακρόπολη..έχει μία καταπληκτική βόλτα. Γειτνιάζει με την Πλάκα ψηλά, 

δηλαδή μέχρι το Θησείο είναι μία πάρα πολύ ωραία βόλτα η οποία αντίστοιχη δεν 

υπάρχει από την άλλη πλευρά. Άρα είναι πιο παλιό κτίριο, δεν προβάλλεται και δεν 

έχεις και πού αλλού να πας..Πας εκεί, βγαίνεις από το πούλμαν, το βλέπεις, 

ξαναμπαίνεις στο πούλμαν, φεύγεις. Δεν έχεις κάπου να περπατήσεις, κάπου να 

πας, κάτι να σου δώσει. Πιστεύω ότι με την πεζοδρόμηση η οποία λέγεται ότι θα 

φτάσει μέχρι εκεί, αυτό θα αλλάξει και θα αρχίσει η πόλη να είναι πιο ευχάριστη και 

φιλική. Δηλαδή έχω την αίσθηση ότι το κέντρο είναι μία καλή ευκαιρία αλλά πρέπει 

να είσαι πάρα πολύ προσεκτικός τι θα πας να κάνεις. Πάρα πολύ, δηλαδή αν 

αποφασίσεις..αα μου είπανε το κέντρο είναι καλό και πάω όπου να ναι άκριτα και 

φτιάξω κάτι το οποίο δεν μπορεί να λειτουργήσει..πολύ σημαντικό θα ήτανε αν 

μπορούσε να δοθούν ουσιαστικά κίνητρα για τα διατηρητέα ακίνητα. Αν 

μπορούσε να γίνει αυτό και αυτό θα έδινε μία αίγλη στο κέντρο. Δηλαδή, θα 

μπορούσε ενδεχομένως..το Δημόσιο αυτή τη στιγμή στεγάζεται σε μία σειρά από 

τραγικά ακίνητα..τραγικά ακίνητα..Το Δημόσιο ως μισθωτής λοιπόν, που δεν παύει 

να έχει ανάγκες θα μπορούσε να πει, κοίταξε να δεις..φεύγω από κάποια τραγικά 

ακίνητα και πάω σε κάποια διατηρητέα ακίνητα. Έτσι δίνω λοιπόν το οικονομικό 

κίνητρο στον ιδιοκτήτη και τη δυνατότητα να τα αναπαλαιώσει. Εσύ που είσαι και 

αρχιτέκτονας θα δεις το εξής: και πιο μετά που θα αρχίσεις να ασχολείσαι και να 

προσπαθήσεις να δεις τι γίνεται με τις άδειες των διατηρητέων..είναι 

κικεώνας..υποτίθεται τα διατηρητέα κτίζονται με ειδικές ρυθμίσεις. Επίσης είναι με 

υπουργικές αποφάσεις. Θεωρητικά, όταν εμπνεύστηκε κάποιος αυτό το σύστημα, 

δεν το εμπνεύστηκε με τη λογική του να μην κάνεις τίποτα. Το εμπνεύστηκε με την 

ακριβώς αντίθετη. Λέει θα φτιάξουμε ένα μηχανισμό τέτοιο, που πολύ γρήγορα θα 

δίνουμε άδειες σε διατηρητέα για να απαλλάξουμε..θα αναγνωρίζει αυτός που 

ασχολείται με το διατηρητέο και το αδειοδοτεί..θα βάζανε λοιπόν ανθρώπους οι 

οποίοι το καταλαβαίνουν και θα μπορούσαν να ξεφύγουν από την πολεοδομική 

νομοθεσία η οποία σου λέει ότι αυστηρά πρέπει να κάνεις αυτό, γιατί το άλλο το 

κτίριο υπάρχει ήδη. Άρα δεν μπορείς να ακολουθήσεις την πολεοδομική 

νομοθεσία. Και θα έδιναν και ειδικά κίνητρα, δηλαδή θα έδιναν σε μία περιοχή πχ η 

οποία μπορεί να είναι περιοχή ξέρω γω γενικής κατοικίας, θα μπορούσαν να πουν 

ότι ξέρεις, ή αμιγούς κατοικίας ακόμα, ότι μπορούμε ένα κομμάτι να το κάνουμε 

ένα κατάστημα εξυπηρέτησης γειτονιάς, για να σου λένε εγώ στο δίνω εσύ 



 33 

μπορείς να το ξαναφτιάξεις. Μία μικρή παρένθεση: για μένα, ο διαχωρισμός των 

περιοχών, ο αυστηρός διαχωρισμός σε αμιγή κατοικία, γενική κατοικία ή αυτό..δε 

νομίζω ότι εξυπηρετεί. Καταστρατηγείται αλλά δε νομίζω ότι εξυπηρετεί για μία 

σειρά από λόγους..αμιγής κατοικία είναι η Εκάλη, το Ψυχικό, η Φιλοθέη..και 

υπάρχουν και άλλες περιοχές αμιγούς κατοικίας. Τι γίνεται όμως? Αυτές οι περιοχές 

γίνονται γκέτο και δεν μπορούν να λειτουργήσουν ως γειτονιές, γιατί τι συμβαίνει? 

Πρέπει να πας, να πάρεις το αυτοκίνητό σου και να φύγεις από την περιοχή. Άρα 

τι φτιάχνεις? Φτιάχνεις μία μικρή όαση ας πούμε, πας και μένεις, την περικυκλώνεις, 

δεν μπορεί να μπει άλλος μέσα, δεν έχεις λειτουργίες γειτονιάς μέσα. Γι αυτό τα 

περίπτερα μεγαλώνουν, μεγαλώνουν και γίνονται mini market, γιατί δεν έχεις πού 

αλλού να πας..Οπότε..καταναλώνεις βενζίνη, καβαλάς το αυτοκίνητο, κάνεις 

συνεχείς αποστάσεις, δηλαδή δεν λειτουργεί..Θα πρεπε να μπορεί να υπάρχει.. 

Ουσιαστικά, όλο το κέντρο είναι γενική κατοικία. Απλά κάποια κομμάτια είναι 

πολεοδομικά κέντρα, το οποίο έχει μία λογική, εν πάσει περιπτώσει.. Άρα, 

ξαναγυρνώντας στην αρχική σου ερώτηση..ναι πιστεύω ότι το κέντρο μπορεί να 

είναι μία καλή ευκαιρία για να επενδύσει κανείς. Εμείς επενδύουμε στο κέντρο. 

Έχουμε επενδύσει στο κέντρο και συνεχίζουμε. Εδώ στην ευρύτερη περιοχή, δηλαδή 

Πατησίων, έχουμε κάνει 4 αναπτύξεις. Έχουμε ένα κτίριο που έχουμε φτιάξει 

Πατησίων και Κοδριγκτώνος(σς Stradivarius), το οποίο ήταν ένα παλιό, ταλαίπωρο 

κτίριο. Το ανασκευάσαμε. Έχουμε φτιάξει τις σχολές ΑΚΤΟ που είναι λίγο 

παραπάνω. Στην Ευελπίδων. Είναι ένα ενδιαφέρον κτίριο γιατί εκεί δόθηκε μία 

συμπαθητική ας πούμε αρχιτεκτονική λύση. Το οποίο ήταν ως εξής: Είχε μία όψη 9 

μέτρων στην Ευελπίδων και μία 15 στην Τροίας. Το οικόπεδο όμως ήταν 1,5 

στρέμμα, δηλαδή ήταν αυτή η όψη, αυτή η όψη και μέσα άνοιγε. Τι κάναμε λοιπόν.. 

Είχε πάρα πολύ δύσκολη κάτοψη. Κάναμε το εξής: Το αφήσαμε αυτό κενό και ήταν 

ένας διάδρομος και φτιάξαμε το κτίριο έτσι. Πρακτικά το κτίριο από το δρόμο 

φαίνεται μόνο από το πλάι. Μέσα στο κτίριο όμως επειδή αυτό το ακίνητο είναι 

δεσμευμένο και αυτό να γίνει σχολείο κάποια στιγμή, έχει πολύ ωραίες φυγές, 

δηλαδή έχει καταπληκτική θέα και αξίζει τον κόπο να πας να δεις πως είναι. Είναι 

πολύ φωτεινό, πολύ ωραίο κτίριο. Και η ΑΚΤΟ είναι πανευτυχής. Γιατί τι κάνανε? 

Φτιάξανε ένα μικρό campus στο κέντρο της Αθήνας. Και άλλο ένα ακίνητο λίγο 

παραπάνω, λίγο πιο πάνω στην Ευελπίδων. Άρα σε μία πολύ κοντινή περιοχή, 

κάναμε 4 αναπτύξεις. 
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Γ. Κ.(ετών 60+), νο10 (κτηματομεσίτης με γραφείο στην πλατεία Βικτωρίας)  

 
“Η περιοχή είναι υποβαθμισμένη..τί να σου πω τώρα.. έχει πολλούς αλλοδαπούς, 

έχει παραεμπόριο και σκέψου πόσα είναι τώρα τα κλειστά καταστήματα λόγω 

κρίσης.. από το 2008 παρατηρήθηκε μία πτώση στις τιμές των ακινήτων. Ενώ, 

τώρα, από το 2014, δηλαδή, φαίνεται να επανακάμπτει. Φαίνεται να 

αναζωπυρώνεται η αγορά.. 

Όσο για αυτούς που αγοράζουν, είναι από όλα. Είναι κυρίως Έλληνες αλλά και 

λίγοι Βούλγαροι αγοράζουν διαμερίσματα.. 

Ο Άγιος Παντελεήμονας είναι βέβαια η πιο φθηνή περιοχή.. μετά τα Πατήσια και 

μετά έπεται η πλατεία Βικτωρίας..γενικά το κέντρο της Αθήνας υποβαθμίστηκε.. 

Το Capitol μπορώ να πω ότι έχει προκαλέσει εν μέρει την αναβάθμιση.  

Υπάρχει η φήμη ότι η Πατησίων αναβαθμίζεται..Έχουμε και το νέο Πεδίον του 

Άρεως..και αν υπολογίσεις ότι η πεζοδρόμηση της Πανεπιστημίου θα φτάσει μέχρι 

την πλατεία Αιγύπτου, μπορώ να πω ότι φαίνεται να έχει την άγουσα” 


